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Picturi celebre Cuvântul ierarhului

Lumină la umbra Luminii
† IOAN al Banatului 

S-a scris și s-a vorbit foarte mult despre 
Sfânta Lumină de la Sfântul Mormânt, 

despre lumina aceasta care marchează Învierea 
Mântuitorului nostru Iisus Hristos. Pentru a face, 
cum se spune, lumină la umbra Luminii, pentru 
credibilitate, vă relatez o experiență din viața 
mea, de la mormântul Domnului. Mă aflam la 
Ierusalim, unde, la un moment dat, eram sin-
gurul preot român din toată Țara Sfântă, aflân- 
du-mă la studii acolo. Într-o bună zi, a venit la biserica noastră, pe 
la amiază, o credincioasă care lucrase un an de zile în Țara Sfântă 
și se pregătea, peste câteva zile, să se întoarcă în țară.

Menționez că nu era în perioada pascală. După câte îmi 
amintesc, era într-o lună de vară. Această credincioasă a venit, 
m-a căutat repede și nerăbdătoare să-mi spună ce avea pe suflet. 
Dorința ei era ca măcar odată să se împărtășească și ea la Sfântul 
Mormânt. A ajuns la Sfântul Mormânt după ora 12, când toți pele-
rinii sunt retrași la spațiile de cazare și nu era nimeni. Ea a intrat 
în Sfântul Mormânt. La intrare a cumpărat trei lumânări și a pășit 
în capela Sfântului Mormânt. Pe Sfântul Mormânt se afla un vas 
din bronz, cu nisip în el, și cei care doreau aprindeau o lumânare 
pentru ei, pentru familiile lor și pentru cei dragi. Această femeie, 
intrând în capela Sfântului Mormânt, a văzut că nu mai era, la ora 
aceea, nicio lumânare aprinsă, deoarece paracliserul, cam la ora 
12, stingea totul, pentru că timp de două ore nu mai era circulație, 
nu mai era mișcare, nu mai erau închinători la Sfântul Mormânt. 
Și astăzi aceste două ore sunt de liniște acolo.

Atunci, văzând femeia că nu are de unde să-și aprindă cele trei 
lumânări și să le pună pe mormântul Domnului, a ieșit afară, în ușa 
Sfântului Mormânt, uitându-se într-o parte și în alta, în biserica 
aceea imensă care este acolo, să vadă dacă undeva este o lumânare 
aprinsă, ca să pună și ea, la rândul ei, pentru familia ei, o lumânare 
aprinsă pe Mormânt.

N-a văzut nicăieri vreo lumânare aprinsă și atunci a început 
să plângă, spunând: „Doamne, așa de păcătoasă sunt eu, că nici 
atât nu primești de la mine, o lumânare să-Ți pun și eu pe mor-
mânt?!” Și atunci și-a coborât privirea spre mâna în care avea cele 
trei lumânări și vede că lumânările erau aprinse. Atunci a început 
să plângă și mai mult, s-a dus și le-a pus acolo, în vasul acela 
de bronz, pe mormântul Domnului. A udat cu lacrimile ei les-
pedea de pe mormântul Domnului și de acolo a venit repede, la 
biserica noastră românească, să-mi spună cele întâmplate, după 
aceea s-a spovedit și noaptea i-am dat dezlegare să meargă să se 
împărtășească la Liturghia de la miezul nopții.

Am și alte experiențe pe care le-am avut la Ierusalim, dar 
vreau să subliniez că Sfânta Lumină la Ierusalim este permanentă. 
Lucrul acesta mi l-a confirmat și un mitropolit grec de la Ieru-
salim, care a venit odată la hramul bisericii noastre, de Sfântul 
Gheorghe. După ce s-a terminat slujba, l-am întrebat și l-am rugat 
să-mi spună și mie ceva din taina Sfintei Lumini de la Mormântul 
Domnului. El mi-a confirmat lucrul acesta, spunându-mi: „Părinte 
Ioane, Lumina de la Sfântul Mormânt nu a dispărut niciodată, ea 
este permanentă, există acolo. Modul de manifestare este însă 
după credința omului.“
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sau scanând cu telefonul mobil codul alăturat!

„Vază cu 15 flori” este unul dintre cele mai cunoscute tablouri 
ale lui Vincent van Gogh, cel mai iconic artist al tuturor timpurilor. 
Pictura celebră a lui Vincent van Gogh intitulată „Vază cu 15 flori”, 
reprezentând floarea soarelui, rămâne şi astăzi una din cele mai însem-
nate lucrări ale celebrului pictor olandez. Într-o scrisoare către fratele 
său, Theo van Gogh, Vincent spunea: „Floarea soarelui îmi aparţine 
într-un fel sau altul”.  Imaginea uimitoare a florii soarelui, în perioada 
1887-1888, a creat o legătură între artist şi această luminoasă floare.  
Experimentând diferite nuanţe, creaţiile artistului au trecut de la o 
schemă sobră la nuanţe intense. În martie 1987, tabloul „Vază cu 15 
flori” a fost vândut pentru 40 de milioane de dolari!
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NITCHIDORF
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

  Pagină realizată de 
Anca ANDREI

Dănuț DRĂGHICI - Primar al comunei Nițchidorf

„Bucuria de azi a copiilor stă la temelia viitorului lor!“

Nedorind să rămânem datori copiilor 
comunei Nițchidorf, aducem în pa-

gina comunei din această ediție imagini de 
la frumoasa sărbătoare pregătită de școala și 
primăria comunei pentru copii și cu sprijinul 
lor. Pentru că așa cum spunea domnul pri-
mar: „Bucuria de azi a copiiilor stă la temelia 
viitorului lor! Iar noi, continua domnul pri-
mar, avem la Nițchidorf copii destoinici care 
vor face cinste comunei noastre și școlii unde 
au deprins primele litere. Le doresc tuturor, 
sănătate și viață lungă!” 

Regăsindu-se în această pagină, pe care 
vreau să cred că fiecare o va păstra în arhiva 
personală, am dorit să facem o bucurie acestor 
mlădițe și părinților lor.  
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 Pagină coordonată de 
Carmen Elena APOSTOL

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

Copilăria și copiii sunt minunile acestei lumi

Restituiri făgețene                                                                    Colonia Mică
 Prof. dr. Dumitru TOMONI  

A fost un cătun al Făgetului locuit 
inițial de maghiari și români, fiind 

numit de maghiari Facsád kistelep. În mo-
mentul înființării Cărții Funciare (1858), pe 
teritoriul de astăzi al localității erau 
consemnate nr. top. 222 cimitirul  
comunității evreiești din Făget și  
două terenuri de fermă la nr. 223 și  
224. La nr. 223 sunt înscriși Krengel 
Ludwig și Krengel Ana, din 1864 
Wiener Adolf și Klara, după 1900 
urmașii familiei Horvath, iar în 
1950 Ilie Tuda. La nr. top. 224 erau 
consemnate 30 jugăre pășune în Veța, proprie- 
tar fiind Fiscul (Trezoreria), cumpărate în 
anul 1886 de către comuna Făget cu 7317 fl.  

În anul 1913 sunt menționați 39 de lo-
cuitori în Facsád kistelep, dar numărul lor va 
crește după cel de-al Doilea Război Mondi-
al, și în special după anul 1950, prin venirea 

unor locuitori din Făget, Crivina 
de Sus și Fărășești, muncitori fo-
restieri sau la ferma zootehnică. 
De aceea, în 1956, „Indicatorul 
Alfabetic” al localităților din Re- 
publica Populară Română con-
semnează, pentru prima dată, drept  
localitate de sine stătătoare Colonia 
Mică, având 74 de locuitori.  

Peste un deceniu, trăiau în Colonia Mică 
108 locuitori, din care 100 români și 8 ma-
ghiari, în 1977 trăiau 150 locuitori, din care 

Ziua închinată copilăriei, privită prin 
ochii părinților și copiilor făgețeni 

și, nu în ultimul rând, al administrației lo-
cale, care s-a îngrijit ca această zi să fie una 
cu totul specială, mi-a reamintit vorbele lui 
Paulo Coelho: „Un copil poate să învețe 
oricând un adult trei lucruri: cum să fie 
mulțumit fără motiv, cum să nu stea locului 
niciodată și cum să ceară cu insistență ceea 
ce își dorește!” Da, copilăria și copiii sunt 
minunile acestei lumi.  Da, copilăria este de-
spre joc și inocență, despre bucurie și magie. 
Priviți imaginile și îmi veți da dreptate.  

144 români, în 1992 trăiau 
194 locuitori, din care 187 
români; în 2002 trăiau 202 
locuitori, din care 194 româ-
ni; în 2011 trăiau 258 locu-
itori, din care 254 români.  

În anii ‘80, mergeam 
de Ziua Eroilor (9 mai), 
împreună cu prof. Radu Parachivescu și cu 
elevii din clasele mai mari, pentru a depu-
ne buchete de flori la monumentul ridicat 
în memoria unei familii de evrei ucise la  
Auschwitz. 

Din păcate, astăzi, cimitirul evreiesc este 
vandalizat, fiind distruse monumente fune-
rare, mărturii ale bunăstării evreilor făgețeni. 

În luna mai, autoritățile locale din Făget au accesat fonduri din Planul Național de Redresare și 
Reziliență pentru dotarea cu mobilier nou a Liceului Teoretic „Traian Vuia“ din oraș, precum 

și a unităților adiacente.
Pe lângă proiectele care presupun reabilitarea clădirii direcțiunii liceului din Făget și a clădirii 

internatului școlar, care se află în implementare, fiind finalizate documentațiile tehnice, încă un pro-
iect care vizează educația făgețeană a 
fost aprobat.

Este vorba despre un proiect cu o 
valoare de două milioane de lei, prin in-
termediul căruia Liceul Teoretic „Traian 
Vuia“ din Făget și unitățile adiacenten 
vor fi dotate cu mobilier, materiale di-
dactice și echipamente IT de ultimă 
generație.

Banii provin din Planul Național de 
Redresare și Reziliență.

Investiții pentru școală Educatoarea  
Grigore VIERU  

Cu glas dulce, cu glas dulce
Şi de bunătate plin,
Ea în jurul ei ne strânge,
Ne jucăm frumos, citim.
Cine-i oare, cine-i oare?
Draga mea educatoare!  
Nu putem, de bună seamă,
De ea să ne despărţim.
Ne iubeşte ca o mamă,
Cine-i oare, cine-i oare?
A noastră educatoare! 
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JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

„Aceste două sărbători ne unesc într-un singur gând și un singur sentiment!“ 
Darius Adrian POSTELNICU - Primar al orașului Jimbolia

La sfârșitul lunii mai, Ziua Eroilor - 
sărbătoarea națională a României, care 

comemorează pe cei care și-au pierdut viața 
în timp ce serveau în forțele armate - a fost 
celebrată odată cu Înălțarea Domnului. Această 
zi a fost stabilită de Sfântul Sinod al Bisericii 
Ortodoxe încă din 1920. 

Cu acest prilej, la Jimbolia, s-a adus un 
omagiu Eroilor Neamului, care prin sacrificiul 
lor servesc drept modele demne de urmat pen-
tru generațiile viitoare.

„Astăzi este o zi însemnată 
în calendarul nostru. Sunt două 
sărbători speciale, sărbători care ne 
aduc aminte de sacrificiul și credința 
care ne definesc ca popor.

În primul rând, astăzi celebrăm 
Înălțarea Domnului, un moment de  
sărbătoare și bucurie pentru credin- 
cioși. În același timp, sărbătorim 

și Ziua Eroilor, moment în care ne plecăm 
cu umilință capetele în fața celor care și-au  
dat viața pentru țara noastră, pentru libertatea  
și demnitatea noastră. În această zi, trebuie  
să le mulțumim pentru jertfa lor și să le păstrăm 
vie memoria în inimile noastre. 

Aceste două sărbători ne unesc într-un sin-
gur gând și un singur sentiment. Ne reamintesc 
de eroismul, sacrificiul și credința care ne-au 
făcut să fim cine suntem astăzi. În această zi 
specială, ne îndreptăm gândurile și rugăciunile 

către cei care ne-au precedat și către 
Cel care ne-a oferit mântuirea.

Să nu uităm să îi cinstim pe  
eroii noștri și să le păstrăm vie  
amintirea. Să nu uităm să îi mulțu-
mim lui Dumnezeu pentru iubirea 
Sa“, a spus domnul Darius Adrian  
Postelnicu, primarul orașului Jim- 
bolia.

În data de 31 mai, în centrul orașului Jimbolia, 
s-a sărbătorit Ziua Internațională a Copilului. 

Au fost prezenți reprezentanți ai MApN, militari 
ai Armatei României, care au organizat ateliere de 
prezentare a armamentului, echipamentului militar, 
tehnici și materiale de supraviețuire în condiții de 
izolare. SRI-ul a fost prezent cu o autospecială de 
intervenție cu rolul de ripostă imediată, evacuare și 
izolare a zonei în situația producerii unui incident 
de natură teroristă și o autospecială de intervenție 
pirotehnică. Jandarmeria a prezentat un exercițiu cu 
câinii de serviciu și tehnica din dotare. 

Copiii, și nu numai, au avut ocazia să participe 
la un atelier de circulație rutieră organizat de Poliția 
orașului Jimbolia. Aceștia au putut vedea mașinile 
de intervenție ale Poliției de Frontieră și autoutilita-
rele Pompierilor  din localitate. 

Hambarul cu Carte i-a purtat pe copii, și de data 
aceasta, printre file meșteșugit alese. 

Asociația „Citești și Crești” a organizat o 
expoziție cu tematica „Bohn”, iar reprezentanți ai 
Facultății de Arte din Timișoara i-au îndrumat pe 
copii într-un atelier de ceramică, unde au învățat 
modelajul în lut. 

Prin intermediul atelierului „Micii sanitari & 
Primul ajutor - în siguranță”, copiii au învățat teh-
nici de prim ajutor. 

Acest eveniment a fost găzduit de Muzeul Pre-
sei „Sever Bocu“, Asociația „Citești și Crești“ și Colț 
de Banat. La acest proiect au contribuit și Școala 
Gimnazială Jimbolia și voluntarii de la Team4Teen.

Mulțumiri Primăriei orașului Jimbolia pentru 
susținerea financiară, dar și sponsorilor: Aquis Sys-
tems, Sumida Romania, Faulhaber Motors România 
și La Duku. 

În această zi specială, dedicată copiilor, zona 
centrală a localității Jimbolia a fost animată de chi-
cotele și zâmbetele copiilor, dar și de multă bună 
dispoziție!

 Ziua Internațională a Copilului sărbătorită la Jimbolia
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Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

VERMES
,

Pagină coordonată de Laura Cristina MIRCEA

„Omul are grijă numai de îmbogățirea trecătoare, de ranguri, poziții și interese zilnice!“
Petru VINTILESCU - Preot paroh al Bisericii Ortodoxe Vermeș  

Preaonorate Părinte, am încheiat dia- 
logul nostru de acum două luni cu obser-
vația dumneavoastră că rugăciunea și pos-
tul te purifică sufletește și trupește.  

Da, postul, așa cum spuneam, te oprește de la îmbuibarea cu 
mâncare și băutură. Postul este un pas important și pentru trup și 
pentru sănătate.  

Părinte Petru Vintilescu, ne mai iubește Dumnezeu?  
Sigur că ne iubește Dumnezeu și, mai mult decât atât, noi trebuie 

să-L iubim mai mult pe Dumnezeu, fiindcă întreaga lui dragoste și-o 
îndreaptă către noi oamenii. Chiar dacă uneori ne ceartă, el tot ne 
iubește și ne protejează. Nouă trebuie să ne pară rău de toate răutățile 
pe care le facem în jurul nostru și celorlalți semeni. Noi trebuie să fim 
mai buni și mai înțelegători.  

Acesta poate fi mesajul Domnului către noi?  
Da, acesta este mesajul lui Dumnezeu către noi, cu toată dra-

gostea Lui. Trebuie să înțelegem că Dumnezeu ne oferă dragostea 
Lui și noi trebuie să Îi oferim înapoi dragostea noastră, dar și către 
semenii noștri. Fără Dumnezeu nu mișcă nimic în lumea asta. Totul 
se face cu voia lui Dumnezeu, cu îngăduința lui. Fără voia lui nu se 
întâmplă nimic. Niciun păr în capul nostru nu se mișcă.  

Oare din cauza lipsei de iubire Europa trece prin drama 
războiului de azi?  

Nu știm asta. Cred că suntem prea mici ca să înțelegem rostul 
acestei drame prin care trece Europa. E trist și regretabil că oamenii 
suferă și unii mor. Toți regretăm.  

Oare, Dumnezeu și-a întors un pic fața sau ne încearcă să vadă 
de ce suntem în stare și a lăsat războiul să lovească iarăși Europa?  

Doamnă Laura, nu e vorba de provocare. Dumnezeu nu provoacă 
pe nimeni. Dumnezeu ne iubește. Lasă la latitudinea omului să se 
întoarcă la Dumnezeu. Îl lasă pe om să caute drumul către dragoste 
și către împăcare și către liniște și către împărăția lui Dumnezeu. 
Nu cred că provoacă Dumnezeu pe nimeni. Un lucru este clar: omul 
când îl uită pe Dumnezeu iată prin ce dramă trebuie să treacă Europa. 
Să sperăm că totul se va încheia cu bine, să vină pacea pe pământul 

Îndreptându-mă spre întâlnirea cu Preaonoratul Părinte Vintilescu, mă las cucerită de aurul visării cu 
care mă ispitește bucuria clipei, drumurile. Soarele scrie psalmi pe funia cărării și orice fugă din oraș 

mă izbăvește de stres. Opresc mașina în drumul spre Vermeș privind un timp o șură de fân cât amiaza unei veri 
răsfățate cu pepeni. Drumuri. Fum, abur, amăgiri. Se vrea pornită o zi din dulcea depărtare.  

Europei. Oamenii nu se mai gândesc la Dumnezeu, se gândesc numai 
la cum să strângă bani, să aibă cât mai mulți, să fie bogați. Omul vrea 
ranguri, poziții, vrea putere, vrea bani, vrea orice.  

Și atunci omul uită de Dumnezeu!  
Da, atunci omul uită de împărăția lui Dumnezeu, de pace și de 

liniște, uită și să-l iubească pe semenul său. Poate și asta e o cauză 
a războiului prin care trebuie să treacă Europa. Omul trebuie să 
înțeleagă că pe primul loc trebuie să-L pună pe Dumnezeu și dra-
gostea față de Dumnezeu și față de semeni, fiindcă numai asta aduce 
pacea și liniștea sufletească. Un lucru este clar: noi nu avem voie să Îl 
judecăm pe Dumnezeu, nu avem puterea și capacitatea de a-L judeca 
pe Dumnezeu și deciziile Sale.  

În această conjunctură, ce ar trebui să facă cetățeanul pentru 
a se mai apropia de Dumnezeu și de biserică, să descopere dra-
gostea lui Dumnezeu?  

După cum știm, oamenii vin aproape de Dumnezeu numai atunci 
când sunt încercați, când trec prin suferință și durere, când au neca-
zuri. Atunci îl descoperă pe Dumnezeu și atunci omul Îi cere sprijinul 
lui Dumnezeu, ceea ce nu e în regulă. Omul trebuie să fie alături 
de Dumnezeu permanent. Omul are grijă numai de îmbogățirea 
trecătoare, de ranguri, poziții și interese zilnice.  

Din nefericire, Părinte, pentru omul de azi, și nu numai de azi, 
asta contează!  

Da, din păcate, toate astea contează mai mult în lumea asta decât 
Dumnezeu. În loc să-l cerceteze pe Dumnezeu, să vină la biserică, să 
se roage, să îngenuncheze, să asculte Sfânta Liturghie, omul este tot 
mai ignorant.  

Să fi contribuit la această depărtare de biserică și pandemia?  
Doamnă Laura, pandemia de care vorbiți cred că l-a afectat  

foarte mult și nu-și mai revine. Preferă să stea acasă în loc să vină la 
biserica, măcar duminică, la Sfânta Liturghie, să comunice cu Dum-
nezeu, să aibă o relație directă prin biserică cu Dumnezeu. Aceasta 
este soluția. E păcat, dar asta e situația. Omul trebuie să se trezească 
și să vină la biserică, că numai așa va descoperi adevărata dragoste 
a lui Dumnezeu.

Nu crucea trebuie să ne-o alegem, ci felul în care 
ne folosim de ea!  

Vasile TODI  

În apropiere de Cincizecime, trecând cu privirea rafturile bibliotecii, 
am întârziat cu ochii pe o carte a Sfântului Teofan Zăvorâtul, de la acel 

înger plin de smerenie și blândețe copilărească am aflat eu, în chiar vremea 
negrijilor mele, că fiecare dintre noi are crucea sa și pentru fiecare este mân-
tuitoare doar crucea sa. Nu-l invidia pe altul, socotind că crucea lui este mai 
ușoară: greutatea crucii nimeni n-o poate ști. Neîndoielnic este faptul că orice 
cruce ți-ai lua, niciuna, afară de a ta, nu ți se potrivește. Pentru o mai profundă 
înțelegere a acestui adevăr, Sfântul Teofan Zăvorâtul povestește că un oare-
care purtător de cruce Îl tot agasa pe Domnul, rugându-L să-i schimbe crucea, 
care i se părea grea. Arătându-i-Se în vis, Domnul i-a înfățișat o mulțime de 
cruci, îngăduindu-i să-și aleagă pe care o vrea. Niciuna nu i s-a potrivit însă, 
afară de cea din urmă – iar aceasta era chiar crucea pe care Domnul o pusese 
asupra lui. Purtătorul de cruce s-a liniștit, nu s-a mai tulburat și a început să-și 
ducă crucea cu seninătate.  

De aici și îndemnul, demn de luat în seamă, a Sfân-
tului Teofan Zăvorâtul, acela de a ne supune rânduielii 
lui Dumnezeu. Nu crucea trebuie să ne-o alegem, ci fe-
lul în care ne folosim de ea!  

Vă vine să credeți?  
Prof. univ. dr. Aurel MIHUȚ  

Un studiu al ONG-ului „Oxfam Amer-
ica” arată că angajaților din sectorul 

cărnii de pasăre din SUA le este teamă să ceară 
pauze pentru a merge la toaletă și, pentru a nu-
și face nevoile pe ei, poartă pamperși în timpul serviciului, 
reducându-și consumul de lichide și de fluide până la niveluri 
periculos de scăzute și riscând grave probleme de sănătate. 
Pauza le este de 10 minute, insuficiente pentru a folosi toaleta, 
având în vedere că cei care așteaptă sunt foarte mulți.  

Și în România sunt unele firme private românești, care 
tratează angajații ca și când aceștia ar fi negrii pe plantații. 
Timișoara, spre exemplu, are și ea o firmă privată străină, 
unde directoarea a „dotat” toaleta cu un caiet-registru și un pix 
cerându-le salariaților să se înregistreze atunci când folosesc 
toaleta?! Oare, aceasta este adevărata față a capitalismului? 
Așa arată democrația? Asta și-au dorit românii în decembrie 
1989? Răspunsul vă aparţine, stimaţi cititori! 



6

„Tinerețea e vârsta cu inimă mare!“

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

COSTEIU,

Pagină realizată de Florentina Violeta NISTRU

Coșteiul, prin susținerea edilului său, domnul Petru Carebia, 
a activităților culturale, artistice sau sportive, a organizat și 

în acest an o serie de manifestări prilejuite de ziua de 1 Iunie, o zi 
în care fiecare dintre noi îşi aminteşte de momentele frumoase ale 
copilăriei, întorcându-se cu gândul în trecut sau retrăind-o prin ochii 
oricărui copil. Demn de reținut este faptul că această zi, destinată 
copilului, a fost menţionată prima dată la Geneva, la Conferinţa 
Mondială pentru Protejarea şi Bunăstarea Copiilor în august 1925, la 
care 54 de reprezentanţi din diferite ţări au adoptat Declaraţia pentru 
Protecţia Copilului. După această conferinţă, multe guverne au intro-
dus „Ziua Copilului”.  

Nu se ştie exact de ce ziua de 1 Iunie a fost aleasă ca Ziua 
Internaţională a Copilului, însă există o teorie potrivit căreia consulul 
general chinez de la San Francisco a strâns un număr de copii orfani 
chinezi pentru a sărbători Festivalul Dragonului, care s-a întâmplat 
să fie chiar pe 1 iunie, dată care a coincis, de asemenea, cu Conferinţa 
de la Geneva.  

Ei bine, acum, când spațiul tipografic ne permite, consemnăm 
că la aceste întreceri sportive au participat și membrii juniori ai 
Ansamblului de dansuri populare „Florile Stăvilarului”, ansam- 

Petru CAREBIA - Primar al comunei Coșteiu
blu binecunoscut și dincolo de arealul Banatului istoric. 
Totodată, la această întrecere au fost prezenți și elevi iubitori 
de karting de la „Clubul Copiilor” din Lugoj, instruiți de domnul  
Ovidiu Ursulescu, care au prezentat o frumoasă demonstrație cu kar-
turile, pe platoul din curtea primăriei din comuna Coșteiu. La sfârșitul 
întrecerii, toți concurenții au fost premiați cu diplome, medalii și 
mingi. Doamna profesor Lili Carebia, sufletul activităților cultural-
artistice, mulțumește și pe această cale tuturor copiilor, părinților și 
instructorilor acestor minunați copii.  

Se cuvine să consemenez și observația unui părinte aflat pe mar-
ginea platoului de concurs, care spunea: „Fără ajutorul și susținerea 
domnului Petru Carebia nu ar fi fost posibile aceste activități”.  

Nu puteam pleca din comuna Coșteiu fără a afla și părerea edi-
lului ei despre o astfel de zi, despre care domnul primar mi-a spus: 
„Această manifestare mi-a confirmat încă o dată că robii culturii sunt 
fiii libertății. Acești minunați copii, elevi fiind, și-au găsit timp și 
pentru pasiuni extrașcolare, dovedind tot atâta pasiune câtă arată și 
la învățătură. Îi felicit pe toți deopotrivă, împreună cu instructorii 
lor, care prin felul în care pregătesc aceste mlădițe, confirmă ceea 
ce recunoaștem cu toții, anume că tinerețea e vârsta cu inimă mare.”  
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VICTOR V. DELAMARINA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ioan SIMA - Viceprimar al comunei Victor Vlad Delamarina

Pagină realizată de Ciprian Octavian APOSTOL

Domnule Ioan Sima, la finalul dia-
logului trecut, din lipsă de timp, am rămas 

în așteptare la întrebarea mea privind poziţia dumneavoastră de 
membru în Senatul Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric.  

Domnule Apostol, eu fac parte dintre membrii fondatori ai 
Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric. Atunci când, de bună voie, 
am luat hotărârea de a nu mai candida la funcția de primar, Biroul 
director al Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric a luat o hotărâre 
pe care eu o socotesc a fi de toată lauda.  

Interesant!  
Da, atunci, conducerea asociației a hotărât înființarea unui 

Senat al Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric, din care să facă 
parte personalități din diferite domenii de activitate, dar și primari, 
care, dintr-un motiv sau altul, nu se mai află în funcție, dar care, pe 
toată perioada exercitării mandatului de primar, au dovedit interes și 
susținere pentru această asociație.  

Am văzut…  
Permiteți să continui…  
Îmi cer scuze, vă rog!  
Aș dori să mai consemnați că, dacă tot ne aflăm la această între-

bare, din cadrul Senatului Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric 
fac parte și personalități din alte județe sau din alte țări.  

Da, este cu adevărat un fapt demn de consemnat.  
Putem spune, deci, că Senatul Asociaţiei Primarilor din Banatul 

Istoric, este un senat al valorilor incontestabile! Și, atunci când spun 
asta, pot argumenta rostind numele unui istoric precum distinsul  
prof.dr. Dumitru Tomoni ori a unui sportiv care a marcat o generație 
- Emerich Dembrovschi…  

Și din străinătate?  
Din străinătate se află în Senatul Asociaţiei Primarilor din Ba-

natul Istoric domnul prof. dr. Viorel Roman, de la Universitatea din 
Bremen, precum și foști primari din Banatul sârbesc și unguresc.  

Îmi puteți spune, pe scurt, câteva din proiectele cele mai im-

Întrebându-l cândva pe Vasile Todi ce-ar spune într-un portret despre Ioan Sima, domnul Vasile Todi mi-a 
spus: „Ioan Sima trăiește de când s-a născut doar două anotimpuri: primăvara și vara. Alintat de familia 

lui frumoasă și de prietenii, nu puțini, el trece prin viață ca un domn! Toamna, când merele se logodesc cu lu-
mina melancolică a dealurilor din apropierea comunei sale, el are ochii mereu aprinși de bucuria vieții. Merită 
să strângi mâna unui astfel de om. Asta, desigur, numai dacă el ți-o întinde…” Și, acum, când ați aflat ce fel de 
om este invitatul meu din această pagină, vă poftesc să citiți dialogul!  

portante pe care preconizați să le desfășurați în viitorul apropiat?  
Cel mai important proiect este, fără îndoială, cel numit de prie-

tenul nostru Vasile Todi, „Gala Gratitudinii”, în cadrul căreia vor fi 
premiate personalități ale Țării Banatului la ele acasă, adică, în mi-
jlocul comunității din care s-au ridicat sau în care activează. Este 
un mod elegant de a răsplăti valorile acestui pământ și de a le arăta, 
astfel, recunoștința și prețuirea noastră.  

Știu că înainte de 1989 ați condus o eficientă cooperativă 
agricolă. Azi cum stați cu agricultura în comuna dumneavoastră?  

Avem ferme destul de mari pe vegetal, pe cultură mare, avem 
și crescători de oi și crescători de vaci. Avem un investitor mare din 
Danemarca, care are multe vaci...  

Ce înseamnă «multe»?  
Adică peste 1000 de vaci! Avem și 10-15 crescători de oi. 

Carevasăzică, pot spune că stăm bine, atât cu agricultura, cât și cu 
creșterea animalelor în comună. Cetățeanul din Danemarca are in-
clusiv o livadă de aluni. E un proiect foarte important și foarte mare, 
este o livadă de aluni, care nu prea se găsește în Timiș. „Danezul”, 
cum îl alintă consătenii mei, a investit la noi în comună în agricultură 
de peste 10 ani. I-a plăcut zona noastră, i-a plăcut calitatea terenului, 
a pământului și a decis să vină să investească în agricultură. A avut 
ușile deschise din partea noastră, a fost sprijinit și, iată, acum, e un 
fermier de succes și pe vegetal și pe zootehnie și are și livadă de 
aluni. E un investitor cu care ne mândrim.  

Îi vor urma, oare, și alți investitori exemplul?  
Greu de spus; cu investitorii este mai dificil. Nu prea își per-

mit să vină, că nu au acces. Nu au infrastructură. Distanța până la 
autostradă e mai lungă, e mai greu de accesat.  

Așadar, e nevoie de infrastructură!  
Da, iar aici trebuie să intervină Consiliul Județean. Deci căile de 

acces moderne nu prea există, asta ar fi problema, de aceea investi-
torii se cam feresc să vină în zona noastră. Așadar e nevoie de dez-
voltarea unei rețele de drumuri și căi de acces: șosele, tren și altele. 

„Senatul Asociației Primarilor din Banatul Istoric este un senat al valorilor incontestabile!“

Concediul de îngrijitor - încă cinci zile libere plătite!  

Acest concediu este deja prevăzut în Codul 
Muncii din România, însă este nevoie ca 

cei care-l solicită să îndeplinească anumite condiții. 
Este vorba despre concediul de îngrijitor, de care 
pot benefica acum angajații români. Astfel, ei pot 
beneficia de încă cinci zile libere plătite în plus 
din partea angajatorilor. Acest concediu este deja 
prevăzut în Codul Muncii din România, însă este nevoie ca cei care-l 
solicită să îndeplinească anumite condiții.  

Cei care au nevoie să acceseze acest ajutor reprezentat printr-un 
scurt concediu trebuie să știe că au nevoie să depună mai multe docu-
mente doveditoare, dar și o cerere scrisă înaintată către angajator. 

Atenție șoferi!  
Cum se pedepseşte în România consumul 

de alcool la şoferi  

Se consideră infracţiune o alcoolemie >/= 0,40 mg/l alcool pur în 
aerul expirat, care este echivalentă cu >/= 0,80 g/l alcool pur în 

sânge și se pedepseşte cu închisoare de la 1 la 5 ani sau cu amendă penală 
și cu permisul auto anulat.  

Se sancționează drept contravenţie, cu amendă și permisul suspen-
dat pentru trei luni, o alcoolemie < 0,40 mg/l alcool pur în aerul expirat.  

Rubrica fermierului  
Distrugerea buruienilor cu ajutorul electricități  

Distrugerea buruienilor cu ajutorul 
electricități este considerată o alter- 

nativă la utilizarea glifosatului.  
Cum o interdicție definitivă privind uti-

lizarea glifosatului se conturează la orizont, 
mulți fermieri caută alternative la glifosat și 
alte erbicide chimice. O metodă care a fost folosită până acum mai 
mult în agricultura ecologică este controlul electric al buruienilor.  

În timp ce glifosatul a distrus doar 45% din buruienile crescute 
în cultura de rapiță de toamnă, procesul electric a reușit să elimine 
aproape 100% din ele, la toate vitezele, și a fost semnificativ mai 
eficient. De asemenea, glifosatul a gestionat doar 85% din buruieni 
în cazul culturii de mazăre de primăvara, în timp ce procesul elec-
tric a ucis peste 90% din buruieni.  

Situația a fost însă diferită în privința cerealelor. În timp ce 
glifosatul a îndepărtat în mod fiabil toate buruienile din cultura de 
grâu, dispozitivul electric a atins în cel mai bun caz o eficacitate de 
20%. În pășunile permanente, în cazul trifoiului și a trifoiului roșu, 
metoda electrică nu a avut aproape niciun efect primăvara.  
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LENAUHEIM
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

 Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

„Am ales să marcăm în acest an cei 255 de ani de la colonizarea șvabilor, întrucât 
această părticică de istorie este de importanță crucială pentru localitatea noastră!“

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

Cu ocazia împlinirii a 255 de ani de 
la colonizarea șvabilor, joi, 1 iunie, 

Primăria Lenauheim i-a primit pe partenerii 
săi din Germania, o delegație din Kirner-Land, 
condusă de primarul Thomas Jung. Împreună, 
au făcut o vizită la Centrul de zi din Lenauheim, 
instituție pe care partenerii din Germania o 
ajută cu mult drag.  

„Salut din toată inima invitații din Ger-
mania, parteneri din administrația Kirner-
Land, delegația condusă de domnul primar 
Thomas Jung, care ne onorează cu prezența la 
sărbătoarea noastră. Noi am fost recent la Kirn, 
unde am fost primiți excelent și vreau încă de la 
început să le mulțumesc pentru că ne întorc vi-
zita. Îi mulțumesc și domnului Gribel Werner 
că este alături de noi cu HOG Lenauheim, așa 
cum a fost mereu în ultimii ani.

Am ales să marcăm în acest an cei 255 
de ani de la colonizare șvabilor, întrucât 
această părticică de istorie este de importanță 
crucială pentru localitatea noastră, atât pentru 
Lenauheim – centrul de comună, cât și pentru 
celelalte localități componente. Astfel, datorită 
colonizării realizate de germani în urmă cu pes-
te 250 de ani, acest loc există astăzi în această 
formă, asta înaintea existenței statului Român“, 
a spus domnul primar Ilie Suciu.

În fața Muzeului „Nikolaus Lenau“ a putut 
fi văzută o barcă de tip 
„Ulmer Schachtel” cu 
care au navigat șvabii 
până în Banat. 

Ziua de vineri, 2 iu- 
nie, a avut loc o slujbă 
la Biserica Catolică, ur- 
mată de un moment 

n Reparăm, 
prin stropiri suc-
cesive străzile cu 
gropi din locali-
tatea Lenauheim. 
Ar fi necesar un 
covor asfaltic nou, cel puțin pe o stradă. Urmează 
să se propună Consiliului Local, la următoarea 
rectificare de buget, variante de finanțare pentru 
reparații consistente.

n La Bulgă-
ruș se amenajează 
acostamentul în 
zona centrală. 
Aici, din cauza 
activității intense 
din ziua de piață 
și cea de zi cu zi, acostamentul de pământ produ-
cea doar noroi și praf. Au fost decopertați 10 cm de 
strat de pământ și s-au completat cu piatră spartă, 
atât acostamentele, cât și cele două zone din fața 
grădiniței vechi și de lângă piață.

La Grabaț, lângă Baza Sportivă, a avut loc Sărbătoarea costumului tradițional, 
ediție pilot, care a cuprins Parada portului tradițional - centru Grabaț și specta-

col de dansuri și muzică tradițională.
Au participat la paradă, dar și cu spectacole de 

dans, Ansamblul „Sveti Sava” de la Sânnicolau Mare, 
Ansamblul „Palućenka” al bulgarilor din Dudeștii  
Vechi, Ansamblul „Plai Bănățean” Lenauheim, An-
samblul „Păstrătorii tradiției” Pecica, Formația de 
dansuri „Etnic” Lenauheim, Banater Tanzgruppen 
Temesch.  Partea muzicală a sărbătorii a fost asigurată 
de Banater Musikanten și de Lucian Drăgan, împreună 
cu Alexandra Elena Drăgan și formația.

Acțiunea a fost finanțată de Consiliul Județean 
Timiș, prin programul TimCultura 2023 și din fonduri 
de la Consiliul Local Lenauheim

fes-tiv la Muzeul „Nicolaus Lenau“, care a cu-
prins câteva discursuri din partea organizato-
rilor și a invitaților.  Tot în această zi a avut loc 
vizita unei importante delegații din Germania, 
condusă de ministrul de interne al Landului 
Baden-Württemberg, Thomas Strobl, delegație 
din care face parte și primarul orașului Ulm, un 
mai vechi prieten al comunei Lenauheim, dom-
nul Gunter Czisch.

„Am avut onoarea să-i primesc ieri la Lenau- 
heim pe primarul orașului Ulm, Gunter Czisch 
și ministrul de interne al landului Baden-Würt-
temberg, Thomas Strobl. Cele două ore petre-
cute la Lenauheim au făcut parte din programul 
mai larg de vizită a celor doi oficiali germani, la 
invitația Asociației Șvabilor Bănățeni de a par-
ticipa la manifestările comunității germane ce 
se desfășoară la Timișoara în aceste zile. 

Alături de noi a fost și domnul deputat  
Ovidiu Ganț, dar și partenerii din Kirner-
Land, primarul Thomas Jung, alături de preșe-
dintele HOG Lenauheim, Werner Griebel. Oas- 
peții au fost primiți de copii din Lenauheim 
îmbrăcați în port popular românesc, care  
i-au întâmpinat cu pâine și sare, conform tra- 
diției. Delegația a vizitat biserica catolică din 
Lenauheim și Casa Memorială Nikolaus Lenau 
- casa natală a poetului“, a conchis edilul co-
munei.

A urmat o seară cu 
muzică românească - 
Balul Pompierilor, pe 
terasa de lângă căminul 
cultural, soliste: Narci-
sa Spiridon și Ramona 
Roescu alături de Bra-
ny Marcov și formația.

Lucrări în comunăSărbătoarea costumului tradițional
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TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

Topolovățul înainte și în timpul domnului Ovidiu Doța...

 Pagină realizată de prof. Ana-Maria TAPANOV

Trecând în aceste zile de iunie prin comuna Topolovățu-Mare, 
al cărei edil, spre norocul acestei comune, dă dovadă că și 

comunele au ori nu au noroc, mi-am amintit la întoarcere să redes-
chid un album cu poze aflat pe unul din rafturile mele din biroul 
redacțional. Privind și comparând imaginile m-am gândit la ceea 
ce-mi spunea Vasile Todi despre domnul profesor Ovidiu Doța, pri-
marul comunei: „Doamnă profesor, pentru Ovidiu Doța munca nu 
este ceva accesoriu, periferic ființei sale, ci ea este indispensabilă 
identității sale. Fiindcă este în esența, în educația acestui dascăl, care 
simte, gândește, voiește și acționează ca să lucreze în vederea fericirii 
consătenilor săi.” Și ceea ce a spus acest coleg al meu, confirmă de-
plin imaginile din această pagină. Vor urma desigur și alte fotografii 
tocmai pentru a ilustra mai bine că în muncă, în consecințele ei se 
măsoară timpul. Carevasăzică, așa arăta Topolovățul înainte și astfel 
arată în timpul domnului Ovidiu Doța!

Străzi Topolovățu Mare

Teren sport

Capela

Școala Ictar-Budinți

Loc de joacă Grădiniță

Curte Primărie
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BRESTOVAT
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

„Sunt mereu alături de oameni și îi ajut cât pot, inclusiv cu probleme personale, 
atunci când îmi solicită ajutorul!“

Eugen DOBRA - Primar al comunei Brestovăț

Spui Brestovăț și gâdul te duce, chiar fără să vrei, la marele muzicolog Harry Brauner, care spunea despre 
o fată a locului că este posesoarea unui glas ieșit cu totul din comun! Și, când un profesor de talia lui Hary 

Brauner face o astfel de afirmație, te așează în admirație față de posesoarea acelei voci. Numele ei? Elena Jur-
jescu! Cu primarul comunei sale, domnul Eugen Dobra, am avut plăcerea să stau de vorbă în acest miez de vară.  

Mai asfaltați, domnule primar, mai 
asfaltați?  

Dacă am prinde finanțarea ar fi extraor-
dinar!  

Păi, văd că nu numai în localitatea reședință de comună, ci și 
în celelalte sate, drumurile sunt asfaltate!  

În ceea ce privește „celelalte sate”, cum măgulitor spuneți 
dumneavoastră, pot spune că drumul principal în Coșari este asfaltat, 
dar noi mai avem de lucru și pe arterele secundare. Noi vrem ca și pe 
acelea să punem asfalt.  

La Coșari, aveți rețea de apă?  
Din păcate, la Coșari încă nu avem rețea de apă, de aceea am 

și depus un proiect și pe rețeaua de apă curentă. Trebuie să prindem 
finanțarea, apoi vom urma toate formalitățile.   

Domnule primar, sunteți binecunoscut ca fiind un om al de-
taliilor, un primar care măsoară de zece ori pentru a tăia o dată. 
Iată de ce vă întreb cât timp ați lucrat la proiectele finalizate?  

Doamnă profesor Damian, dacă vorbesc strict numai de lucrările 
la Căminul Cultural ele au durat aproape un an. Din vara anului 2021, 
prin august, până în luna mai 2022.  

Ce proiecte v-au reușit cel mai bine în primele șase luni ale 
anului 2022 și v-au mulțumit cel mai mult?  

Proiectele de care mă întrebați sunt acestea două. Sunt foarte 
mulțumit cum a ieșit sediul Căminului Cultural din comuna noastră, 
precum și sediul administrației locale. Acestea au fost două lucrări 
importante și complexe, iar în final totul arată bine.  

Cât au costat aceste lucrări?  
La Căminul Cultural a fost o finanțare de peste 450.000 de lei, 

iar la primărie, a fost o finanțare de peste 200.000 de lei.  
De unde au venit acești bani?  
Acestea au fost finanțări din bugetul local.  
Ați reușit din bugetul local?  
Da, am mai făcut economii de pe un an pe altul. Le-am băgat în 

fondul de rulment ca să putem face unele lucrări serioase în comună 
și am reușit. Bugetul localității este mic.  

Tocmai de aici a venit și mirarea mea!  
Da, avem un buget destul de mic, avem cam 400.000 de lei veni-

turi proprii.  
Și cum v-ați descurcat cu prețul la gaz și la curentul electric, 

în perioada de iarnă?  
Noi nu ne încălzim cu gaz. În comună avem centrală care 

funcționează cu lemne. Avem și pădurea noastră comunală în pro-
prietate. Merge bine tot sistemul. Suntem foarte mulțumiți. De mulți 
ani funcționează fără probleme.  

Asta este foarte bine, fiindcă nu depindeți de gaz, iar în această 
perioadă gazul este foarte scump!  

Noi nu depindem de gaz. Nici nu avem gaz în comună.  

Dar știu că sunteți interesat ca să aduceți gazul în comună!  
Desigur, dar pe viitor. Pe viitor vrem să introducem gazele natu-

rale în localitate. Vom vedea ce va fi cu războiul din Ucraina. Suntem  
în discuții și cu vecinii de la Topolovăț și cu cei de la Ghizela, fiind- 
că trebuie să facem o asociație și trebuie să existe un minim de gos-
podării care se racordează la gaz. Atunci vom avea accept la gaz. Ve-
deți, dumneavoastră, doamnă profesor, noi suntem o comună mică.  

Cât de mică, domnule primar?  
Nici măcar 400 de gospodării. Vom urmări ce se va întâmpla cu 

războiul dintre Rusia și Ucraina. Dacă se închide robinetul la gaze, 
gata, renunțăm!  

Dar cum vă descurcați cu energia electrică?  
În ceea ce privește energia electrică, am avut lucrări de moder-

nizare a iluminatului stradal pe trei localități. Am schimbat toate be-
curile care au fost, iar acum avem sistem de iluminat cu leduri, care 
sunt mult mai economice. Vorbim în acest caz de un consum cu mult 
mai mic, dar și de o putere mare de iluminare. Arată foarte bine. Am 
pus astfel de becuri pe fiecare stâlp. Anul acesta vom implementa 
acest sistem și în localitățile Teș și Coșari.  

În comuna dumneavoastră se organizează și un consacrat fes-
tival de folclor, care poartă numele unei cunoscute artiste!  

Da, e vorba de doamna Elena Jurjescu, care a primit și titlul de 
„Cetățean de Onoare”  

Dincolo de acest binecunoscut festival, activități culturale ați 
avut în ultimul timp?  

Vedeți, dumneavoastră, de când a început pandemia, am sistat toa- 
te activitățile culturale și sportive. Nu am avut încotro. Dar, ne dorim 
atât reluarea festivalului ce poartă numele consătencei noastre, festi-
val deja consacrat la nivel național și care, după cum se știe, a reușit 
să încurajeze și să promoveze tinere valori ale folclorului românesc.  

Domnule primar Eugen Dobra, deși sunteți încă foarte tânăr, 
aveți totuși în spate, cum se spune, un număr de mandate care mă 
îndeamnă să vă întreb de ce credeți că vă votează cetățenii de fie-
care dată, fiindcă, iată, ați ajuns la al cincilea mandat?  

Doamnă Roxana, eu nu îmi fac altceva decât datoria. Sunt mereau 
alături de oameni și îi ajut cât pot, inclusiv cu probleme personale, 
atunci când îmi solicită ajutorul, dar în primul rând instituționale. 
Încerc să fiu cât mai apropiat de oameni, de nevoile lor și să îi sprijin.   

Veți mai candida?  
Nu știu. Important este să fiu sănătos și voi vedea. Oricum, nu 

e ușor să fii primar și să conduci o comunitate. E greu în familie,  
dar când e vorba de o localitate. E adevărat că am căpătat multă 
experiență și încerc să îi mulțumesc pe toți dar, din păcate, știți că nu 
întotdeauna reușim.  

Vă mulțumesc, domnule primar, pentru acest interesant dialog. 
        Și eu vă mulțumesc că găzduiți, chiar dacă rar, foarte rar, comu-
na noastră în paginile acestui jurnal interregional.

Rubrica agricultorului  
Subvenție nouă de aproape 2.000 euro la hectar pentru micii fermieri  

Potrivit proiectului de lege, susținut de deputatul UDMR Magyar 
Lóránd, producătorii de căpșune, care își desfășoară activitatea ca 

persoane fizice autorizate, întreprinderi individuale sau familiale, persoane 
juridice și cooperative agricole ar urma să beneficieze de sprijin financiar în 
valoare de 10.000 lei/ha, în măsura în care cultivă căpșune pe o suprafață de 
cel puțin 0,3 hectare sau pe o suprafață destinată cultivării în spații protejate 
de cel puțin 500 mp. O altă condiție, care trebuie îndeplinită este obținerea 
producției de cel puțin 5.000 kg/ha de pe aceste suprafețe și comercializarea 
de cel puțin 3.000 kg/ha până la data de 1 noiembrie a anului în curs.  

A înnebunit lumea?  

Un lanț japonez de restaurante sushi l-a dat în judecată pe 
un adolescent, care s-a filmat lingând sticlele de soia și 

scuipând în mâncare. Lanțul de restaurante cere 67 de milioane 
de yeni (446.000 euro) daune de la clientul care s-a filmat „van-
dalizând” mâncarea care venea pe banda rulantă a restaurantului 
și s-a postat pe internet. Adolescentul, al cărui nume nu a fost 
dezvăluit, ar fi lins sticla de sos de soia și marginea unei cești de 
ceai înainte de a o așeza înapoi raft, apoi și-a lăsat saliva pe o 
farfurie de sushi destinată altui client.  

Pagină realizată de prof. Roxana DAMIAN
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Pagină coordonată de Ramona MIHEȚ

BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Din albumul primăriei

„Comuna noastră oferă condiții bune, atât tinerilor care doresc să rămână aici, 
cât și celor care vor să se întoarcă!“

Domnule inginer, îmi spuneați, în fi-
nalul dialogului din trecuta noastră ediție, 

despre adeverințele eliberate producătorilor agricoli, utilizatori de 
terenuri cu suprafețe deținute pe blocuri fizice, efective de animale, 
conform înscrierilor din Registrul Agricol, coroborat cu impozitele 
și taxele locale.  

Da, așa am încheiat interviul din ediția trecută a Jurnalului inter-
regional „Banatul” aflat în pagina comunei noastre.  

Acum, aș dori să aflu de la dumneavoastră, pentru cititorii 
noștri din Birchiș, ce ne puteți spune despre „Programul Tomata”?  

Doamnă Ramona, „Programul Tomata” este un program de 
susținere a producției de tomate din România, în care arăți că ai făcut 
îmbunătățirea calității.  

Programul poate avea și sprijin financiar de la anumite 
instituții?  

Desigur „Programul Tomata” oferă finanțare și sprijin pentru 
accesarea tehnologiilor moderne de producție a tomatei, precum și 
pentru îmbunătățirea infrastructurii necesare pentru producția, de-
pozitarea și comercializarea acestora.  

Cât interes prezintă celelalte județe?  
Din analiza informațiilor centralizate se observă că acest pro-

gram a fost accesat în toate județele, pentru anul în curs prezentând 
un deosebit interes în rândul tinerilor, așa cum reiese din datele ope-
rative. Producătorii de tomate au avut posibilitatea accesării sprijinu-
lui până la data de 1 aprilie 2023, pentru care Ministerul Agriculturii 
și Dezvoltării Rurale a alocat circa 3.000 de Euro pe beneficiar.  

Ing. Ovidiu Cosmin TODORESCU - Consilier agricol

Birchișenii au case frumoase. Privită din afară, una din aceste proprietăți aduce cu o cetate. Deși de dimen-
siuni uriașe, întreaga livadă și toate acareturile sunt împrejmuite de un zăplaz înalt. Din loc în loc, de-a 

lungul gardului, se înalță sălcii, ca niște turnuri de cetate. Sălciile sunt bătrâne; trunchiurile lor groase și îndesate 
abia le pot cuprinde doi-trei oameni. Din pricina lor nu poți vedea nici pomii plini de roade, nici potecile de rai, cu 
flori pe margini. Pe banca din dreptul acestei case m-am reîntâlnit cu interlocutorul meu.  

Și valorificarea producției?  
Valorificarea producției s-a făcut până în ultima zi a lunii tre-

cute, iar ultima zi de depunere a documentelor justificative este data 
de 14 iulie 2023, inclusiv, în conformitate cu HG 1569/2022. Con-
form Ministerului Agriculturii și Dezvoltării Rurale, programul are 
mare succes. La nivelul direcțiilor agricole județene, responsabile cu 
implementarea „Programului Tomata“, până la data de 03.04.2023 
s-au înregistrat un număr de circa 22.295 solicitanți pentru înscriere.  

Din ce îmi spuneți dumneavoastră înțeleg că domnul ministru 
al agriculturii are toate motivele să se mândrească cu „Programul 
Tomata” care, precum se vede, are mare succes în rândul tinerilor!  

Așa este! Ministerul susține că „Programul Tomata” are deja 
o anumită vechime și, iată, acest număr mare de cereri îi conferă o 
consistență mai pronunțată. Acum sunt peste 7.150 de tineri înscriși 
în program, iar în anul 2019 erau 1.224 de tineri care s-au apucat 
de această activitate, fapt care asigură predictibilitatea programului. 
Ministerul Agriculturii și Dezvoltării Rurale mai susține, întemeiat, 
că nu există județ care să nu aibă un cultivator de tomate înscris în 
program.  

Domnule inginer, dacă tot vorbim de tineri, de un program des-
tinat lor, aveți un sfat pentru tinerii din comuna dumneavoastră?  

Comuna noastră oferă condiții bune, atât tinerilor care doresc să 
rămână aici, cât și celor care vor să se întoarcă, în concluzie, îi în-
demn ca în cazul în care nu sunt mulțumiți de activitatea desfășurată 
la oraș, să revină aici pentru a putea face din Birchiș una din co-
munele model ale județului Arad. Așa cum a fost Birchișul odinioară. 

Unii cunosc motivul pentru care au fost 
uciși frații Mocioni. Multora le-a ex-

plicat părintele Marcu de ce s-a retras Petru din 
funcțiile pe care le-a avut. Ceea ce nu înțeleg 
deocamdată oamenii este politica pașilor mărunți, 
noua strategie de luptă a fraților Mocioni, prin re-
integrarea lor în viața politică.  

Andrei este membru în Con-
siliul Imperial, reprezentând Banatul 
și Crișana. Și-a argumentat cu tărie 
punctul de vedere privind organizarea 
Monarhiei, pe principiul egalității de 
drept național, politic, confesional și 
cultural. Anton din Bulci a candidat în 
circumscripția din Șiria, ca deputat în 
Camera Ungară.  

În prezent, este președintele Clu-
bului Parlamentar al Naționalităților. 
George a ieșit învingător, cu mare diferență de 
voturi, în campania electorală, devenind deputat 
de Moravița. La „Conferința Națională a Intelec-
tualilor” de la Timișoara, un nou lăstar al familiei 
Mocioneștilor – Alexandru Mocioni – se lansează 
pe arena politică a vremii, la insistențele unchiului 
său, Andrei. Este ales președinte al Comitetului 
Central al Partidul Național Român pentru Banat 

Domnul Ioan Guțu, vicepreședinte 
de Arad al Asociației Primarilor din Ba-
natul Istoric, vorbind membrilor asociației 
la întrunirea din comuna Vermeș, județul 
Caraș-Severin, desfășurată sub atenta 
pregătire a domnului Ion Iacob Damian, 
vicepreședinte de Caraș-Severin și primar 
al comunei. La această întrunire, la care 
au fost prezenți și membri ai Senatului, 
a fost aprobată în unanimitate acordarea  
titlului de „Om de fală a Țării Banatului”, 
personalităților acestui pământ din diverse 
domenii de activitate.  

Filă din istoria comunei Birchiș  
Motivul pentru care au fost uciși frații Mocioni                                                                                                                                         

Aurel VODICEAN  
și Crișana. Când au apărut în sala Conferinței 
membrii familiei Mocioni, Antoniu, George, Al-
exandru, Zeno, Eugen și Victor, însoțiți de Victor 
Babeș și C. Rădulescu, asistența i-a primit cu în-
delungate urale: „Trăiască... Să trăiască...”  

Maghiarii au căutat mult timp să câștige de 
partea lor familia Mocioni. Iată nedu-
merirea unui grof exprimată odată la 
una din întrunirile lor: „Nu înțelegem 
de ce aceste vlăstare nobile, având lati-
fundii, fiind încuscriți cu unii dintre noi, 
respectați pentru cultura lor, se luptă 
pentru cultura țăranilor români. Le-am 
dat fetele noastre, care au trecut la cul-
tul lor ortodox, funcții înalte, de la cele 
din Principat până la Curtea Imperială. 
Se zbat atâta pentru dreptatea între 
naționalități, școli în limba română, 

independență față de Biserica Sârbească, în loc 
să se alăture clasei sociale căreia aparțin ca alte 
familii istorice române... Fortăreața Mocionis-
mului din Lugoj, cea mai puternică Fortăreață a  
Naționalismului Român, unde s-a câștigat marea 
biruință națională în alegerile din 1869, trebuie 
spartă, cu orice preț și cu orice mijloace.  

  (Fragment din volumul „Destinele unor iobagi”)
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Pagină realizată de Iosif JEBELEAN

BATA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ladislau HELEPORT - Viceprimar al comunei Bata

„Festivalul de muzică folk de la Bulci, aflat la cea de-a XI-a ediție, 
va avea loc între 28 și 29 iulie!“

Domnule viceprimar, sunteți de acord, am înțeles, să reînnodați 
cu mine dialogul început cu colegul meu în luna trecută.  

Desigur, cu mare plăcere.  
Domnule viceprimar, ne aflăm la jumătatea anului, așadar, 

cum preconizați că va fi această jumătate rămasă a anului 2023 
pentru Primăria Bata?  

Preconizez că va fi una de succes, cu multe proiecte. Proiecte pe 
care sperăm să le terminăm în 2023, pentru că sunt foarte necesare 
și foarte frumoase. Dar, lucru știut, pentru asta avem nevoie de mai 
multă finanțare, fiindcă cele 6 milioane de lei, cât ne-a oferit trecutul 
guvern nu ajung. Sperăm să ne suplimenteze finanțările. Gândiți-vă, 
avem 28 km de străzi pe care vrem să introducem alimentare cu apă. 
E tare mult de lucru și trebuie finanțare. Dacă vrem să introducem 
apă pe toate străzile e mult de lucru și trebuie mulți bani. Cele 6 mil-
ioane de lei nu ajung.  

Când preconizați să îl începeți?  
Domnule, noi am depus pe „POR” proiectul. Am fost prinși și în 

ordonanță de guvern cu 6 milioane lei finanțare. Ei, bine, repet, acest 
lucru, nu ajung banii. Acum facem studiu de fezabilitate și proiec-
tarea. Suntem în lucru cu toate acestea. Faci proiectarea, trebuie să 
faci și execuția. Acestea merg împreună, mai nou.  

Care ar fi valoarea totală?  
Valoarea este de 14 milioane lei. Avem până acum 6 milioane, 

deci ne mai trebuie 8 milioane lei. Vom avea cișmele și hidranți în 
comună. Sperăm să primim și restul de bani, fiindcă pentru primărie, 

ca să luăm un credit este destul de greu. Suntem o comună săracă.  
Noi încasăm din impozite sume mici.  

Domnule viceprimar, sunteți o comună cu suflet mare și îmi 
însoțesc convingerea cu întrebarea: veți organiza anul acesta 
marele festival tradițional de muzică folk?  

Sigur că da! Evenimentul ajunge la cea de-a XV-a ediție și îl 
vom organiza cu mare bucurie. Deja câțiva artiști ne-au promis că 
vor veni. Adevărul e că l-am decalat mai repede cu o săptămână din 
niște rațiuni firești. Festivalul de muzică folk de la Bulci, aflat la cea 
de-a XV-a ediție va avea loc între 28 și 29 iulie. Înainte îl făceam 
în 4-5 august. Mai sunt alte localități din țară care organizează în 
același timp cu noi festivaluri de folk. Atunci artiștii nu puteau veni. 
De aceea l-am decalat, să nu aibă loc în același timp cu alte festi-
valuri. De exemplu, Mircea Baniciu, în urmă cu doi ani, a cântat la 
Timișoara, apoi a venit la noi în aceeași zi. Este foarte greu pentru un 
artist. Îl obosește foarte mult. Coboară de pe scenă, urcă în mașină, 
călătorește kilometri întregi și după aia iar trebuie să urce pe altă 
scenă. De aceea, am luat decizia să-l facem puțin mai repede, ca să-i 
protejăm pe artiști. Anul trecut l-am avut pe Mircea Baniciu, Nicu 
Alifantis și mulți alți superartiști. Mircea Vintilă, Mircea Baniciu și 
Florin Chilian au confirmat că vin anul acesta.  

Sponsori?  
Avem și sponsori care vor finanța festivalul.  
Succes!  
Vă mulțumesc!

Până la sosirea domnului viceprimar, întreținându-mă cu edilul comunei, domnul Ion Micurescu, mi-am 
reamintit ce îmi spune odată Vasile Todi: „Domnule Jebelean, cine foiletează viața domnului ing. Ion 

Micurescu, va descoperi că acest om a înțeles că ce este peren, ceea ce-și conservă valoarea inițială și și-o sporește 
neîncetat prin trecerea timpului, este cultura, frumosul, construcția spiritului. Îmi place la acest domn potrivi-
rea măiastră de vorbe în scopul statornicirii unui înțeles, menită să supraviețuiască veciilor pământești, cum 
notează și Sadoveanu, în articolul «Poezia populară», zicând că din nobilele osteneli ale făurarilor de frumos 
are să rămână, fără doar și poate, mileniilor viitoare, o linie grațioasă și o dulce împerechere de sunete...” Spre 
regretul meu, timpul domniei sale fiind bine drămuit, urma să plece la „județ”, am reușit totuși să ne despărțim 
cu promisiunea unui interviu.  

Ziua Eroilor este sărbătoarea națională prin care sunt 
omagiați eroii căzuți la datorie și este celebrată de Ziua 

Înălțării Domnului, în data de 25 Mai. Și anul acesta Primăria Bata, 
prin reprezentantii săi, 
și-a omagiat eroii pierduți 
în Primul și Al Doilea 
Război Mondial. Au fost  
depuse coroane la toate 
monumentele dedicate 
eroilor neamului, în curtea 

bisericilor Ortodo-
xe din Bata, Țela și 
Bacău de Mijloc.

Să ne onorăm 
eroii, amintindu-ne 
mereu și mereu de-
spre curajul și sa-
crificiul lor pentru 
patrie!

Atmosferă relaxată și bucurie astăzi la Bata! 

Am sărbătorit Ziua Copilului vizionând împreună, mici și mari, 
aproximativ 150 de persoane de toate vârstele, la Căminul Cul-

tural din localitate, piesa de teatru „Pădurea Fermecată”.
Mulțumim părinților care au înțeles că e mai important să își aducă 

copiii la Teatru, chiar și pe ploaie, decât să-i lase în fața micilor ecrane.
Mulțumim mămicilor care au preparat delicioase brioșe cu ciocolată, 

precum și colegelor din primărie care s-au ocupat de servirea acestora.
Spectacolul de astăzi, cu 

intrare liberă, a fost o premieră 
la Bata, dar promitem că vom 
sărbători în fiecare an, Ziua 
Copilului, așa cum se cuvine! 
Pentru că zâmbetul de pe fața 
copiilor noștri merită orice 
efort!

Ziua Eroilor la Bata
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Pagină realizată de Borița STOIU

„Jurnalul Interregional Banatul, unic în felul acesta în spațiul național românesc, 
este o oglindă obiectivă și necesară!“

BUCOVAT
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN
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Gheorghe POP - Primar al comunei Bucovăț

Domnule primar, vorbeam în rândul tre- 
cut despre alimentarea cu apă, despre cana-
lizare, dar nu v-am întrebat când preconizați 
să finalizați aceste ample proiecte?  

Doamnă Borița, îmi doresc și cred că 
anul acesta vom începe proiectul de canalizare.  

Cât va dura, domnule primar?  
Poate va ține doi-trei ani, fiindcă e un proiect de anvergură. E 

vorba de dezvoltarea unei rețele de mulți kilometri și e complicat. 
Asta ar fi pe partea de „Anghel Saligny”, dar mai avem proiectele pe 
care le-am semnat recent la București.  

Despre ce este vorba în aceste proiecte?  
Sunt trei proiecte pe reabilitarea moderată a instituțiilor publice, 

unde intră și schimbarea tâmplăriilor, a panourilor și realizarea a 
două stații de încărcare electrică.  

Care este, în acest caz, termenul de implementare?  
Termenul de implementare este de doi ani. În mod normal, la 

finalul anului viitor ar trebui să terminăm implementarea.  
Astea fiind pe…  
Astea sunt pe PNRR. Mai avem unul pe 150 de kw pe altă sursă 

de finanțare, din nou panouri fotovoltaice și 16 stații de încărcare. Eu 
spun că îl vom implementa tot anul acesta. Acum scriem altul pentru 
reabilitare energetică a instituțiilor publice pe APM care va porni tot 
în 2023.  

Aveți, după cum aflu o serie de proiecte mari și destul de multe 
la număr!  

Am revenit pentru a continua dialogul meu cu edilul locului, pentru a afla răspunsuri la câteva întrebări 
neadresate rândul trecut. Pentru că, așa cum veți afla, primarul de azi al Bucovățului are multe proiecte 

frumoase și necesare comunității sale.  
De asemenea, mai avem un proiect pentru dotarea cabinetelor 

școlare, împreună cu școala. E un obiectiv destul de mare și acesta. 
Mai avem câteva proiecte în gând pe care am vrea să le desfășurăm.  

De ce vă axați pe școală?  
Pentru că, după cum stau lucrurile și migrația omului de la oraș 

la sat, se pare că vom avea tot mai mulți copii în comună și e nevoie 
de grădiniță, de un spațiu generos de grădiniță. De aceea, avem un 
proiect pe această direcție, fără a uita o clipă de proiectele privind 
Căminul Cultural și Sala de sport.  

Multe proiecte, felicitări!  
Vă mulțumesc, avem proiectele depuse. Să vedem dacă se vor 

concretiza. Măcar unul dintre ele. Eu mi-aș dori foarte mult pe cel 
care vizează grădinițs. Dacă nu, va trebui să îl facem din surse proprii 
ale comunei, fiindcă în doi-trei ani nu vom mai avea spațiu care să 
găzduiască în condiții optime copiii.  

Domnule primar, știați că pe facebook-ul Jurnalului interre-
gional „Banatul“, pagina dedicată comunei dumneavoastră este 
foarte căutată?  

Mă bucur să aflu acest fapt, cât privește Jurnalul interregio-
nal „Banatul“, pot spune că este o revistă foarte bună și necesară 
asociației, fiindcă reflectă realizările edililor în comunele lor, pro-
iectele frumoase de dezvoltare ale localităților pe care ei le conduc. 
E bine să fie arătate aceste proiecte, ceea ce construiesc edilii pentru 
localitățile lor, în timpul mandatelor pe care le au...! Da, Jurnalul 
interregional „Banatul“, unic în felul acesta în spațiul național româ-
nesc, este o oglindă obiectivă și necesară!  

La Școala Gimnazială Bucovăț a avut loc 
un Proiect educațional - concurs de ma-

chete și eseu -  în parteneriat cu Școala Gimnazială 
Remetea Mare, cu tema „Amprenta ecologică; 
Natura - prietena mea“. Scopul acestui proiect a 
fost dezvoltarea de parteneriate educaționale cu 
școlile din zonă, având ca obiectiv dezvoltarea 
unui comportament responsabil față de natură și 
față de resursele naturale.

Felicitări elevilor care au muncit și s-au im-
plicat cu tot sufletul!

Mulțumiri doamnei director Ramona Laios 
și doamnei profesoare de biologie Cornelia Gre-
cu pentru răspunsul pozitiv la această acțiune! 

Vineri, 9 iunie 2023, elevii 
clasei a VIII-a au răspuns 

„prezent” la ultimul clopoțel care 
a răsunat pe holurile și în curtea 
Școlii Gimnaziale Bucovăț și 
pășind prin tunelul de baloane clădit 
de generațiile care rămân, pe acor-
durile imnului „Gaudeamus”, au în- 
cheiat o frumoasă etapă din viața lor,  
aceea de elevi de gimnaziu.  Felici-
tări tuturor absolvenților, dar și părin- 
ților și profesorilor, pentru că au fost 
alături de acești copii în călătoria lor 
de învățare și dezvoltare! 

La eveniment au participat  
doamna director prof. Daniela Pese-
can, domnul primar Gheorghe Pop, 
părintele Bisericii Ortodoxe din 
Bucovăț – Dumitru Straca, profe-
sori și părinți.

Suntem convinși că elevii vor 
duce mai departe renumele școlii 
și al dascălilor care i-au modelat! 
Mult succes la primul examen im-
portant din viața voastră! Multe îm-
pliniri celor ce pleacă, dar și celor 
ce rămân! 

Ultimul clopoțel a răsunat la Școala Gimnazială BucovățRubrica școlii
Proiect educațional
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SAVARSIN
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,
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Pagină coordonată de Silviu LAZĂR

Din lada cu zestre a liricii bănăţene LA-NGROPĂȘIUNIE 1
Ioan VODICEAN

1 la înmormântare; 2 act, de stare civilă; 3 de râs, de minune; 4 loc de trecere peste un gard din lemn; 5 cimitir; 6 vioară; 7 ziua de Sfântul Ioan; 8 sicriu, cosciug.

Program finanțat din fonduri europene la Săvârșin

În cadrul sărbătorii hramului istoric al Catedralei Patriarhale, 
după Sfânta Liturghie, a avut loc ceremonia de premiere a  

câștigătorilor Concursului Național Catehetic ,,Tinerii și vârstnicii 
să laude Numele Domnului”. Reprezentanții fiecărui grup au fost 
premiați de Părintele Patriarh Daniel. Astfel, a fost premiată fiecare 
echipă care a obținut Premiul I pe 
eparhie – un copil reprezentant al 
echipei respective și un coordona-
tor – preot sau profesor de Religie 
sau de altă disciplină. 

Câștigătorii din grupul cate-
hetic și coordonatorii lor au primit 
Diploma omagială a anului 2023. 
Pe lângă diplomă, câștigătorii au 

Aproximativ 500 de produse lactate și 
rechizite au fost distribuite elevilor din 

Săvârșin, în cadrul unui program finanțat din fon-
duri europene și gestionat de Consiliul Județean 
Arad, prin Centrul Cultural Județean.

„Copiii au participat astăzi la un spectacol 
de teatru și concursuri tematice, pe tema con-
sumului de lapte și produse lactate, participanții 
fiind premiați cu rechizite și produse lactate. 
Proiectul are ca scop implementarea de activități 
educative și conștientizarea importanței unei  
alimentații sănă-
toase încă din co-
pilărie“, a spus dom- 
nul Iustin Cionca, 
președintele Con-
siliului Județean 
Arad.

Rubrica bisericii                                   „Tinerii și vârstnicii să laude Numele Domnului“

Într-on sat, nu prea giparce,
Numa care nu vi-l zâc,

Iest-on popă, om cu carce,
Muieracic șî beţâc.

Într-o zî, am dat gi veste
Că l-o luat prota la gură,
C-ar avea v-o tri neveste
Da nişi una cu ţâdulă2.

EI o zâs că n-are-acasă,
Poace jiura pa oricare,
Num-o biată Preuceasă

Şî nişi gi-aia nu-i în stare.

Nu gi mult, acu îi luna,
S-o facut baş gi miraz3,
C-o sarit gardu la una

Ș-o ramas prins în pârlaz4.

Ș-o stat popa noapcea-ntreagă
C-on pişior la stele-ncins,
Pân’ trecu p-aclo o babă
Şî s-o dus gi l-o gisprins.

Numa să vegeţ odată,
Când muri a lu Colopa,
Stacea lumea adunată

Doară, doară vinie popa.

Baş atunşia el, acasă,
Ca maimuca s-o-mbetat,
Șloguit durmea su masă

Şî gi mort s-o cam zoitat.

Pân’ să dusă epitropu
Ș-o zâs: „Popo! Fi tu bun,

Hai că ce-aşceptăm cu mortu
Gi tri sfert gi şeas în drum.”

Să luă popa șî să dusă,
Jiumatace adurmit.

La progage5 pân-ajiunsă
Doamnie câce-o pacimit.

Moşu ăsta şe-o murit,
O cântat gin saxifon

Şî gin laută6, câce-on pic,
La Craşiun șî Sâmcion7.

Ca să nu îi pară rău
Dupa lauta lui a noauă,
I-or bagat în copârşău8

Instrumencile-amândoauă.

Şî cum şciţ că ar fi rându,
Ca parincile, cu sapa,

Primu ţâpă iel pamântu
Şî peşetluieşcie groapa,

Vru să ţâpe o lopată
Gi pamânt gel’ negrişios

Da-l vazură-m num-odată
Pasta mort, cu capu-n jios.

Tăţ or fost să amuţască,
Să ma cregeţ oamini draji,
Că su ţoala ha popească,
Popa n-o avut nadraji.

Da nişi asta n-ar fi fost
Mare lucru. Ce socoţ?
Numa betu popa nost
S-o zoitat fara chiloț.

Șî gi-atunşi să dusă zvonu
Că pa Mitru lu Colopa
Lo-ngropat cu saxifonu
Șî cu lauta... şî cu popa. 

primit ca premiu și cărți publicate la Editurile Patriarhiei Române. 
Din partea Arhiepiscopiei Aradului, la festivitatea de premiere 

a participat Grupul catehetic al Parohiei Săvârșin, coordonat de 
Pr. Dorin Călin Mădăluță, prof. Corina Barbă și prof. Ana Maria 
Popa. Acest grup catehetic a organizat proiectul ,,Săvârșinul – ulița 

copilăriei mele”, partener în or-
ganizarea proiectului a fost Li-
ceul Tehnologic ,,Regele Mihai 
I” din Săvârșin. Concursul a fost 
organizat de Biroul de catehizare 
a tineretului din cadrul Sectorului 
teologic-educațional al Patriarhiei 
Române, în parteneriat cu Minis-
terul Educației.
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
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BUZIAS,
„Am dat startul verii, iar sezonul cald va continua la Buziaș cu tot felul de evenimente 

pe toate gusturile și pentru toate vârstele!“

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Sorin MUNTEANU - Primar al orașului Buziaș

Rețeaua de gaz de la Bacova se va extinde

La Bacova au demarat lucrările pentru extinderea rețelei de gaz. Valoa-
rea proiectului este de două milioane de euro, iar lucrările vor fi ter-

minate până la finalul acestui an.
Lucrările sunt realizate de firma Premier Energy, în colaboare cu Primăria 

Buziaș.
„Știm că va exista un anumit disconfort pe timpul execuției, mai ales că 

în paralel se lucrează și la canalizare. Ne cerem scuze pentru deranjul produs, 
dar este bine să înțelegem că în urma acestui efort comun va crește gradul de 
confort al locuitorilor, iar Bacova se va dezvolta și va deveni mai atractivă, 
din mai multe puncte de vedere”, a declarat domnul primar Sorin Munteanu.

„Pentru Bacova a fost depus și un proiect de asfaltare, în cadrul Program-
ului Național Anghel Saligny, 
în valoare de 15,47 milioane 
lei, fiind speranțe ca anul viitor 
lucrările să înceapă și să fie fi-
nalizate, totodată“, a mai precizat 
edilul comunei.

Primăria Buziaș și Casa de Cultură a 
orașului Buziaș pregătesc o serie de 

manifestări sub denumirea de Zilele Culturii 
Buzieșene. Programul a început cu Ruga 
satului Silagiu și continuă cu momente dedi-
cate copiilor. 

Nu va lipsi cel mai așteptat festival cu 
muzică bună, mâncare pe săturate și dans și 
voie bună. 

În data de 25 mai, de Înălțarea Dom-
nului (Ispas) a avut loc tradiționala Rugă a 
satului Silagiu. Copiii de toate vârstele au 
îmbrăcat costume populare și au pornit jocul 
Rugii. Sărbătoarea a început la ora 18.00 cu 
o slujbă la Biserica Ortodoxă din Silagiu. 
Apoi a început dansul și distracția, în curtea 
Căminului Cultural, unde atmosfera a fost 
întreținută de îndrăgitul interpret de muzică 
populară din Banat, Dumitru Teleagă Meka.

La Aerodromul din Buziaș, Festivalul 
Aero West Bike Fest a ajuns anul acesta la 
cea de-a IV-a ediție și a fost un succes. Aces-
ta a deschis seria evenimentelor de vară de 
la Buziaș și a atras zeci de pasionați de mo-
toare și muzică rock. Parada motocicliștilor 
de pe străzile orașului Buziaș a fost una 
dintre atracțiile festivalului. Distracția și 
voia bună au fost pe măsura așteptărilor. Pe 

Poliția Buziaș vă informează
Obligativitatea montării numărului de casă

În activitățile desfășurate în teren de 
către polițiștii locali s-a constatat că 

un impediment important în atingerea obiec-
tivelor a fost lipsa numerelor de pe imobile.  
De asemenea, activitatea serviciilor de intervenție, ambu-
lanță, poliție și pompieri este adesea întârziată sau chiar 
poate eșua în misiunile de acordare a asistenței de urgență, 
pentru că nu găsesc adresa la care au fost solicitați.

Facem apel pe această cale la toți proprietarii de imo-
bile, dar și la administratorii societăților comerciale, să își 
monteze pe imobile numerele corespunzătoare.

Neîndeplinirea acestei obligații constituie contravenție, 
care este sancționată cu amendă cuprinsă între 200 și 500 de 
lei, în conformitate cu articolul 2 lit. i din Hotărârea Consili-
ului Local nr. 38/2017.

scenă au urcat îndrăgite trupe 
rock, iar cel mai așteptat mo-
ment a fost, negreșit, recita-
lul formației Iris. În conclu-
zie, festivalul Aero West Fest 
Buziaș a fost un succes și anul 
acesta, iar pasionații de mo-
toare, cu siguranță, așteaptă cu 
nerăbdare ediția de anul viitor.

„Am dat startul verii, iar 
sezonul cald va continua, la 
Buziaș, cu tot felul de eveni-
mente pe toate gusturile și pen-
tru toate vârstele. Primul dintre 
acestea a avut loc recent, Aero 
West Bike Fest, care a adunat 
foarte multă lume la Aerodrom. A fost un 
succes și ediția din acest an, exact așa cum 
ne și așteptam, de altfel.

Dar vom continua cu Zilele Culturii 
Buzieșene care cuprind fel de fel de activități, 
pentru toate vârstele. Vom avea activități 
pentru copii, concerte pentru tineri, dar și 
spectacole sau dansuri pentru cei trecuți 
de prima tinerețe. Vom avea mâncăruri 
tradiționale și vinuri dintre cele mai bune, de 
la cramele de pe dealul Silagiului.

Și, pentru că vorbim de vara care ne 
așteaptă, vă invit să vă bucurați de jocul 
apei din fântâna arteziană montată în Parcul 
Central. Cu siguranță, aceasta va fi atracția 
orașului nostru. Este un loc perfect pentru 
cei care caută răcoarea în zilele toride, dar 
este și locul perfect pentru un selfie numai 
bun de postat pe rețelele de socializare.

În concluzie, Buziașul este vara aceasta 
orașul plin de viață în care vom petrece clipe 
de neuitat, fie că e vorba de localnici sau de 
turiști“, a concluzionat primarul orașului 
Buziaș, domnul Sorin Munteanu.

În Parcul Central din Bu-
ziaș au fost puse în funcțiune, 
două fântâni arteziene. Cea 
mai nouă și, totodată, cea mai 
spectaculoasă a fost montată 
pe platoul din fața vechiu-
lui Cazino. Tot în Parcul 
Central a fost montată și ve-
chea Fântână cu Pești care a 
fost recondiționată în cadrul 
lucrărilor de reabilitare a Par-
cului Central. 

Așadar, două fântâni spec-
taculoase înfrumusețează acum 
Parcul Central din Buziaș care, 
cu siguranță, va atrage și mai 

mulți turiști în orașul Buziaș.
O a treia fântână arteziană a fost 

amplasată în piațeta din fața pieței, un alt loc 
din Buziaș care, în ultimii ani, a căpătat o cu 
totul altă înfățișare.
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Observatorul Dezinformării și Excluderii

RECAS
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN
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Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Sfârșit de săptămână activ pentru elevii Liceului Teoretic Recaș - două zile 
frumoase despre mișcare, fair-play, prietenie, cinste și curaj.

1. „Diferiți dar împreună”- pro-
iect în parteneriat cu CSEI „Ctin 
Păunescu” Recaș - competiție adre-
sată elevilor din clasele a V-a și a VI-a 
- 08.06.2023

2. „Crosul Olimpic - Ziua 
Olimpică” - competiție organizată 
în Timișoara de Comitetul Olimpic 

Român și susținută  de marii campio-
ni: Simona Amânar Tabără, Elisabeta 
Lipă, Ana-Maria Brînză-Popescu, Mi-
hai Covaliu și Iosif Rotariu - 10 iunie 
2023. Ne-am simțit extraordinar făcând 
mișcare alături de iubitorii sportului!   

Felicitări, dragi elevi!!
Coordonatori: profesorii de sport 

ai liceului.

Sportivii Liceului Teoretic Recaș 
se mândresc cu noile echipamente 

în care vor reprezenta școala noastră la 
competiții... 

Acest lucru este posibil datorită spon-
sorilor noștri, Cramele Recaș și fam. Posto-
lache pentru medierea acestei sponsorizări!

Vă mulțumim pentru sprijinul acordat!

Elevul Darius An-
tonio Todincă din 

clasa a VI-a B, de la Liceul 
Teoretic Recaș, a obținut Pre-
miul II la Concursul Național 
de Geografie TERRA, Etapa 
Națională 2023. 

Felicitări Darius pentru 
toată munca depusă! 

Felicitări doamnei prof. 
Purda Delia Mariana pentru 
îndrumare și coordonare! 

Felicitări părinților pen-
tru implicare și sprijin!

La Recaș a avut loc un eveniment de promovare a Proiectu-
lui Observatorul Dezinformării și Excluderii, cu partici-

parea Liceului Teoretic Recaș și Centrului pentru Inovare Publică 
București. 

Proiectul își propune să dezvolte resurse educaționale sub forma 
unor module pentru elevii de liceu. Accentul demersului fiind pe 
prevenirea și combaterea știrilor false, a dezinformării, a discursului  
instigator la ură și a consecințelor acestuia.

Primul modul care a fost creat este cel dedicat dezinformării și 
știrilor false. 

Liceul Teoretic Recaș...  din 
nou pe podium: Premiul II la 

nivel județean la „Sanitari pricepuți“. 
Echipa de excepție: Dragomir Ale-

xandra, Radac Ioana, Popa Aislin, 
Bala Doris, Lazea Maria, Iancovescu 
Anelise. Coordonator practică d-na 
asist. Abraham Ildiko. Coordonator 
echipa școlii: prof. Adina Stoicovici. 

Elevi cu care ne mândrim
Darius Antonio Todincă

Mulțumim pentru prezență invitaților noștri: doamna Nicoleta 
Voicu și domnul Andrei Pârvan! 

La eveniment au participat doamna director prof. Mirela Serafim, 
doamna director adjunct Anca Morman, doamna prof. Delia Purda, 
elevi din clasele a IX-a A și a IX-a B de la Liceul Teoretic Recaș. 

Felicitări echipei de proiect: Andreea Florescu, Petronela Pleșca, 
Alexandru Rusu, Raluca Puiu, Giovana Raicovici, Naomi Bala, 
Denisa Vlădulescu, Ana Brașoveanu! 

Proiectul a fost susținut financiar de Ambasada Țărilor de Jos în 
România.

Rubrica bisericii
Înălțarea Domnului

Înălțarea Domnului, cunoscută și sub numele 
de Ziua Eroilor sau Ispas, este sărbătorită în 

România la 40 de zile după Paște.
În acest an, sărbătoarea Înălțării Domnului a fost 

în 25 mai. Înălțarea Domnului marchează sfârșitul 
prezenței fizice a lui Isus Hristos pe pământ și des-
chide drumul pentru coborârea Duhului Sfânt în ziua 
Cincizecimii.

Cu această ocazie, la Recaș, a avut loc o slujbă de 
pomenire a Eroilor Neamului românesc, la Biserica 
Ortodoxă Recaș 1.Veșnică pomenire!

Sport
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„Trăiesc și azi bucuria de a fi ridicat Sala Sporturilor din comuna noastră 
în doar jumătate de an!“

SANDRA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

  Pagină coordonată de Andrei Horațiu CIPRIAN

Luchian SAVU - Vicepreşedinte de Timiş al Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric

Din albumul Asociației Primarilor din Banatul Istoric

În curând vara va intra sub adumbriri de chihlimbaruri și de cocori, împodobind răscolitoarele căi ale 
migrației. S-au copt toate ierburile câmpiei, și busuioaca și tămâioasa podgoriei împreună cu miresmele 

livezilor de meri vor cufunda lumea în plutiri împerecheate din respirări de toamnă și blânde aduceri aminte 
din praguri de iulie. Până atunci, am stat de vorbă pe pragul acestei luni cu un om adânc preocupat de soarta și 
viitorul comunei sale.  

Domnule vicepreședinte, am discutat nu  
demult cu primarul Luchian Savu despre o 

serie de realizări ale domniei sale, cum ar fi...  
Închipuiți-vă că le cunosc! Nu cred că este nevoie să le reiterați.  
Pentru dumneavoastră poate că nu, dar pentru cititorii noștri 

cu siguranță da!  
În acest caz...fie!  
Deci, cum spuneam, am discutat cu domnul primar Luchian 

Savu, despre sistemul de producere și distribuție a energiei ter-
mice utilizând energie geotermală în comuna Șandra, sistem aflat 
în premieră pentru județul Timiț, despre apele geotermale, despre 
asigurarea infrastructurii  pentru transportul verde, destinate pistei 
de biciclete în comuna Șandra, despre modernizarea și extinderea 
sistemului de supraveghere video în comună…  

Proiect aprobat și finanțat în anul 2022!  
Exact, precum și despre realizarea sistemului de canalizare și 

a stației de epurare.  
Ei, aici chiar vorbim de o finanțare generoasă!  
Și, nu în ultimul rând, despre extinderea rețelei de apă în co-

muna Șandra. Și toate acestea la o privire relativ sumară!  
Domnule Ciprian, se pare că am vorbit despre foarte multe.  
Dar mai sunt de vorbit, domnule Luchian Savu!  
Mă tem să nu sune a laudă.  
Nu sună deloc a laudă, vorba unui parlamentar «faptele 

vorbește!» și faptele dumneavoastră, că vreți sau nu, sunt adânc 
temeliate, dacă pot să spun astfel, în prezentul acestei comune.  

Păi, atunci să vorbească!  
Domnule vicepreședinte, vă numesc astfel și pentru că funcția 

dumneavoastră de vicepreședinte de Timiș al Asociației Primarilor 
din Banatul Istoric îmi oferă perspectiva unui dialog desfășurat pe 
o arie extrem de întinsă, geografic vorbind, dar și de interesantă 

Noutăți!  
E scutită de impozit vânzarea 

locuințelor și terenurilor obținute prin 
donație între rude sau soți!  

Prof. univ. dr. Aurel MIHUȚ  

La înstrăinarea unui imobil sau teren, 
potrivit Codului fiscal, vânzătorul tre-

buie să plătească impozit, valoarea acestuia fiind 
stabilită în funcție de perioada în care a deținut 
proprietățile. Există și anumite cazuri, în care 
nu se datorează impozit pe venitul obținut din 
transferul proprietăților imobiliare. De exem-
plu: atunci când o proprietate imobiliară a fost 
obținută prin donație între rude sau soți. Codul 
fiscal stabilește că există situații în care nu se 
datorează impozit la transferul dreptului de 
proprietate asupra unei locuințe sau unui teren, 
cum ar fi „dobândirea dreptului de proprietate 
cu titlul de donație între rude și afini până la 
gradul al III-lea inclusiv, precum și între soți”.  
Aşadar, nu se plătește impozit pe venitul pro-
venit din transferul proprietăților 
imobiliare dobândit prin donație 
între rudele de gradul al treilea al, 
doilea şi gradul întâi.  

Domnul Luchian Savu, al cincilea de la dreapta 
la stânga, prezent la vizita efectuată de conducerea 
Asociației Primarilor din Banatul Istoric în comuna 
Fârliug, județul Caraș-Severin, la invitația domnului 
Ioan Borduz, unul din cei mai destoinici primari ai 
Banatului de munte.  

pentru cititorii noștri din alte județe, dar vă propun să mai întârz-
iem puțin în arealul comunei dumneavoastră și să vă rog să-mi 
vorbiți azi despre această frumoasă clădire numită «Sala de sport» 
a comunei Șandra.  

De fapt, această clădire se numește „Sala sporturilor” din co-
muna Șandra pentru că în perimetrul ei se pot desfășura mai multe 
ramuri sportive.  

Cum ați reușit să construiți această «Sală a sporturilor» din 
comuna dumneavoastră?  

Primul răspuns care îmi vine acum pe buze este prin perseverență, 
prin drumuri multe la București, prin răbdarea zecilor, a sutelor de ore 
de așteptare și evident cu sprijinul Companiei Naționale de Investiții.  

Cu ce fonduri?  
Cu fonduri obținute de la Ministerul Lucrărilor Publice, Dez-

voltarii și Administrației.  
Lumea vorbește că ați ridicat această sală într-un timp foarte 

scurt!  
Da, aici trebuie, dincolo de orice modestie, să dau dreptate oa-

menilor, consătenilor mei, care cunosc bine această realizare și să 
recunosc că trăiesc și azi bucuria de a fi ridicat „Sala sporturilor” din 
comuna noastră în doar jumătate de an!  

Cât a costat, domnule Luchian Savu!  
Peste un million de euro!  
Vă propun să ne oprim aici! Un milion de euro este o sumă 

care trebuie să invite cititorii la reflecție. O mare realizare, sincere 
felicitări!  

Vă mulțumesc!  
Și totuși aș mai avea o întrebare…  
Vă ascult!  
Când ați tăiat panglica?  
Inaugurarea „Sălii sporturilor” a avu loc la începutul acestui an. 

Vă vine să credeți?  
Preţul pământului în România  

Prof. univ. dr. Aurel MIHUȚ  

Un hectar de teren agricol 
a ajuns să coste la ora actua- 

lă mii de euro, motiv de regret amar- 
nic pentru cei care şi-au vândut pă-
mântul la un preţ de nimic. Preţurile 
diferă, de la o zonă la alta: 22.000 de 
euro pentru un singur hectar agricol 
în zona Timiş; zona Arad sau Tulcea 
- pe la 6.500 -5.000 de euro pentru 
un hectar. Zona cea mai scumpă este 
Regiunea București-Ilfov, unde, un 
hectar de teren arabil a ajuns să coste 
în 2022, peste 10.707 de euro.  

Cel mai ieftin pământ se vinde 
în Nord-Vestul țării. Prețuri cu mult 
mai mici decât în România, pe aceaşi 
suprafaţă de teren sunt în: Bulgaria 
6.096 de euro; Franța 5,940 de euro; 
Ungaria 5,187 de euro, precum şi în 
Croația, Slovacia, Lituania, Letonia 
ori Estonia, prețul pentru un hectar 
de teren agricol era de 5,187 de euro.
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CHECEA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Sunt bucuros că am reușit, alături de consătenii mei, să facem o rugă frumoasă, 
așa cum stă bine checenilor mei dragi!“

Pagină realizată de 
Beatrice PĂSĂRICĂ

Ion BREJE - Viceprimar al comunei Checea, cu atribuții de primar

La început de iunie, frumoasa comună 
Checea, în sfânta zi de Rusalii, a îmbră-

cat straie de sărbătoare la Hramul Bisericii Orto-
doxe Române. Săteni și goști au trăit ceasuri de 
desfătare artistică alături de cunoscuți intrepreți 
de muzică populară. Cap de afiș, cum se spune 
la nedee, colega noastră, cunoscuta interpretă 
Ramona Miheț. Încercând să surprindem cu 
ajutorul aparatului de fotografiat cât mai multe 
imagini sugestive, într-un moment de pauză am 
ținut să aflăm și părerea domnului primar Ion 
Breje, omul care de ani buni trudește pentru 
această comună și pentru consătenii lui.  

Domnule primar, vă adresez doar o singură 
întrebare, știind că la o astfel de sărbătoare aveți 
tot dreptul să vă bucurați alături de consătenii 
dumneavoastră, fără a fi deranjat de jurnaliști.  

Nu mă deranjează jurnalistul decât atunci 
când, stând de vorbă cu mine, îmi răstălmăcește 
vorbele, mințind pur și simplu. Nu este cazul 
dumneavoastră, desigur, dar, după cum bine știți, 
există astfel de oameni.  

Din păcate aveți dreptate! Cum percepeți 
această zi?  

Este o zi sfântă, o zi în care se cuvine să 
reflectăm mai mult la omenie. Totodată, aflându-
mă în mijlocul consătenilor mei, mă simt, ca 
de fiecare dată, foarte bine. Sunt bucuros că am 
reușit, alături de consătenii mei, să facem o rugă 
frumoasă, așa cum stă bine checenilor mei dragi!  

Vă mulțumesc!  
Și eu vă mulțumesc pentru prezență, dorin-

du-vă să vă simțiți cât mai bine alături de noi!
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BARZAVA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN
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Rubrica școlii

Rubrica bisericii
Vechi biserici din comuna Bârzava

Biserica de lemn „Întâmpinarea Domnului” din Groşii Noi, cu fundaţie de 
piatră şi acoperiş de şindrilă, datează din anul 1807 şi este un monument 

istoric şi de arhitectură religioasă. 
Biserica, ridicată în stil baroc vienez, este pictată în interior şi a fost restaurată 

la sfârşitul secolului trecut. În biserică se mai păstrează două icoane de lemn, a 
Sfintei Cuvioase Parascheva şi a Arhanghelului Mihail, datate în 1776 şi semnate 
de zugravul Constantin, care provin dintr-o biserică mai veche.

La Bârzava există o biserică cu hramul „Adormirea Maicii Domnului”, 
construită în 1890, cu un plan în formă de cruce şi un singur turn în stil baroc. 

Pictura a fost făcută de craioveanul Ştefan Vlădescu, iar în 1930 
bisericii i-a fost donat un ceas pentru turn de către Stana Cojan, o 
localnică emigrată în SUA. 

În anii interbelici a fost ridicată şi o biserică greco-catolică, 
cu hramul „Sfinţii Apostoli Petru şi Pavel”, care a fost dată de 
guvernul comunist ortodocşilor în 1948, dar a fost retrocedată  
greco-catolicilor în 1992. 

În biserică se află câteva obiecte de cult remarcabile, printre 
care un potir poleit cu aur, o icoană de argint, care o înfăţişează 
pe Maica Domnului şi vechi cărţi de cult de la mijlocul secolului 
al XIX-lea. 

Biserica din Lalaşinţ, în stil baroc, a fost sfinţită în 1846, 
cea din  Bătuţa datează din 1884, iar lăcaşul de cult din Slatina 
de Mureş, în stil baroc vienez, pentru zidirea căreia şi împăratul 
Franz Joseph a donat 100 de coroane, a fost ridicată în 1885. 

În curtea bisericii din Căpruţa, ridicată în 1925 în stil bi-
zantin, se află monumentele eroilor din cele două războaie  
mondiale.

„Zâmbește pentru viitor!” 

Elevii claselor primare au 
participat luna trecută 

la Programul Școlar Colgate, un 
demers educațional al Companiei 
Colgate - Palmolive, facilitat de 
parteneriatul ISJ Arad - Crucea 
Roșie.

Copiii au beneficiat atât de 
sfaturi privind igiena orală pentru 
un zâmbet sanatos, cât și de pro-
duse de igienă orală. 

Mulțumim Colgate!
Mulțumim Crucea Roșie 

Arad!

„O viață sănătoasă pornește din farfurie!“

Cu mic, cu mare, elevii Școlii Gimnaziale Bârzava și-au 
amintit de importanța consumului de lapte și fructe, au 

vizionat filmulețe educative despre aceasta, au avut ateliere de 
creație și au dezbătut și identificat elementele unei diete echili-

Activități ale elevilor Școlii Gimnaziale Bârzava
brate și sănătoase în viața de zi cu zi. 
Bineînțeles, nu au uitat nici de redu-
cerea risipei alimentare!

„Poftiți la pizza!“ 

Meseria-i brățară de aur!
Elevii Școlii Gimnaziale 

Bârzava au participat la un delicios 
atelier culinar, au preparat pizza, 
sprijiniți de staff-ul de la @Bistro-
RoxytoCiuc.

Atelierul s-a desfășurat în cadrul 
Schemei de Granturi: Programul Na-

țional pentru Redu-
cerea Abandonu- 
lui Școlar, în cadrul 
căreia Școala Gim-
nazială Bârzava es- 
te beneficiar al pro-
iectului F- PNRAS 
1-2022-2620.

Iulie
Otilia CAZIMIR

De după dealuri arse şi trudite, 
Înalţă creste albe nori de plumb. 
S-adună-n iarbă umbre încâlcite
Şi, aspru, geme vântul prin porumb.

Câmpia de paragină şi scrum
Întinde braţe lungi de colb în drum, 
Apoi îşi strânge sufletu-n păduri, 
Căscând în râpi dogoritoare guri.

Dar norii sterpi coboară-n depărtare, 
Şi-abia vibrează dincolo de zare
Un tunet lung, cu prăbuşiri de stâncă. 
Iar soarele s-arată alb şi mat.

Şi-ntâia rază de lumină pare
Un fulger mort, ce rătăceşte încă
Pe câmpul prăfuit şi resemnat.

Gradina de legume 
Activități in luna iulie

În luna iulie apar primele roade în grădină. Sala-
ta, morcovii și alte culturi timpurii pot fi deja 

culese, dacă au fost îngrijite corespunzător. Irigarea 
grădinei este esențială în această lună. Iată câteva lu-
cruri pe care este bine să le faci în luna iulie:

u Plivește straturile; u Bucură-te de primele 
roade, dar nu uita să replantezi o parte din ele (sfeclă, 
ridichi, salată, ceapă); u  Ocupă-te de fasole (curăță 
buruienile, pune araci); u Plantează „îngrășământ 
verde”; u  Copilește roșiile; u Verifică dacă s-au dez-
voltat cartofii; u Plantează castraveți pentru cultura de 
toamnă; u  Leagă lăstarii de viță de vie; u  Udă legu-
mele în mod regulat, mai ales dacă temperaturile sunt 
ridicate.
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LIEBLING
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Mi-am dorit și îmi voi dori toată viața ca tinerilor și copiilor comunei mele să nu le 
lipsească niciodată zâmbetul de pe buze!!“

Ioan Gheorghe MUNTEANU - Primar al comunei Liebling

Pagină coordonată de Mircea Cristian ARON

La scurt timp după externarea sa din spital, edilul comunei Liebling mi-a acordat acest scurt inteviu. 
Vizibil slăbit, dar mereu cu zâmbetul pe buze, Ioan Gheorghe Munteanu este așa cum mi-a fost descris 

de domnul Vasile Todi: „Fratele Ioan Munteanu, spunea Todi, este un personaj care a făcut și va face eveni-
mente. Un om cald și copleșitor de bun. Un credincios, nu din vârful buzelor, ci din adâncul inimii. Din biroul 
lui de primar nimeni niciodată nu a ieșit supărat. Stai de vorbă cu el, fără a-l osteni prea mult. Merită!”  

Domnule primar, sincer, mă simt ono-
rat că m-ați primit chiar dacă vă aflați  

într-o perioadă de concediu medical. Cum vă simțiți?  
Cu voia bunului Dumnezeu și cu ajutorul credinței, mai bine. 

Am spus „și cu ajutorul credinței” pentru că vreau să vă asigur că una 
din marile încredințări este credința religioasă, cea mai importantă și 
cu urmările cele mai hotărâtoare.  

Sunteți cunoscut ca un om credincios, ce înseamnă „a crede” 
pentru dumneavoastră?  

Pentru mine „a crede” din punct de vedere creștinesc înseamnă 
a te rezema pe Cuvântul lui Dumnezeu și a trăi în adevărul lui. Dar, 
domnule Aron, credința este un dar, un dar dumnezeiesc prin care 
noi, cum spunea cineva, ajutați și călăuziți de Duhul Sfânt, ne în-
credem în cele ce ni le-a descoperit Dumnezeu și ne orientăm viața 
potrivit acestei Lumini mai presus de lume.  

Înțelegând ce înseamnă „a crede”, vă întreb ce e credința, 
domnule primar?  

Ce să fie, credința este un dar dumnezeiesc și o smerită supunere 
a minții noastre sub ascultare divină.  

Știu că de pe patul de spital ați transmis, totuși, colegilor 
dumneavoastră sfaturi privind buna pregătire a zile de 1 Iunie.  

Este adevărat și am făcut acest lucru și pentru că mi-am dorit și 
îmi voi dori toată viața ca tinerilor și copiilor comunei mele să nu 
le lipsească niciodată zâmbetul de pe buze. Mi-am dorit ca în acea 

zi închinată copilului, așa cum am mai spus, sufletul pruncilor din  
Liebling să fie lipsit de griji și dechis către frumusețea lumii.  

Nu ați pierdut din vedere nici pregătirile pentru „Ruga de Ru-
salii”!  

Ei, cum să pierd așa ceva! „Ruga” în Banatul nostru drag este una 
din marile sărbători creștine. Am avut invitați foarte mulți interpreți 
consacrați, prețuiți de public, au cântece frumoase și știu să întrețină 
atmosfera unei astfel de zile. Am avut pregătită și formația noastră 
de jocuri populare și chiar o demonstrație de kick-box. De altfel, noi 
ne mândrim cu sportivii noștri, cu echipa de fotbal prezentă în liga 
a IV-a.  

Domnule primar, nu voi duce dialogul nostru pe terenul 
activității administrative, nu e momentul și nici nu este necesar...  

Domnule Aron, despre activitatea mea de primar vorbesc mai 
bine decât o pot face eu realizările mele.  

Exact, dar vreau în finalul dialogului cu dumneavoastră, dia-
log pentru care vă mulțumesc încă o dată că l-ați acceptat, vreau, 
cum spuneam, să aflu de la un om cu experiența dumneavoastră, ce 
considerați că s-a greșit în România acestor ani de după revoluție?  

În primul rând reforma agrară, felul în care s-a făcut ea. Apoi 
felul în care am risipit „moștenirea grea” lăsată de comuniști. Practic, 
precum se vede azi, am risipit tot! Apoi demagogia Frontului de a 
câștiga primele alegeri. De altfel, cred că de acolo a pornit prăbușirea 
acestei țări, atunci s-a îngropat viitorul nostru.

Rubrica fermierului  
Finanțare de 50.000 de euro!  

Micii fermieri vor putea benefi-
cia, începând de anul acesta, de 

o finanțare de 50.000 de euro din fonduri 
europene. Intervenția va fi derulată prin 
intermediul Agenției pentru Finanțarea 
Investițiilor Rurale (AFIR) și înlocuiește, 
practic, vechea măsură 6.3 pentru micii fer-
mieri, de 15.000 de euro.  Cei care au accesat cei 15.000 de euro din 
vechiul program vor putea beneficia și de finanțarea actuală, de 50.000 de 
euro, însă doar în condițiile în care au finalizat vechiul proiect și au primit 
și tranșa a doua de bani.  

„Când veți avea statutul de proiect finalizat, după ce v-ați îndeplinit 
toate obiectivele și ați încasat și tranșa II, puteți accesa și această linie de 
finanțare DR-230, cu condiția să aveți minim 60 de luni de când sunteți 
înregistrat la APIA și să aveți dimensiunea exploatației între 4.000 SO 
și 12.000 SO. Acestea sunt informațiile preliminare pe care le avem la 
această dată. Mai știm că se va deschide în luna noiembrie, conform ca-
lendarului estimativ anunțat de AFIR”, a precizat Ion Păunel, consultant 
fonduri europene, în emisiunea „Agricultura la Raport”, răspunzându-i 
unui telespectator.  

Bugetul total pentru micii fermieri este de 107 milioane de euro. Ast-
fel, peste 2.000 de mici fermieri ar putea să primească această finanțare. 
Aceștia vor trebui, însă, să scoată o sumă din bani și din buzunarele pro-
prii, pentru că procentul de cofinanțare aferent acestei intervenții este de 
15%. Practic, la un sprijin de 50.000 de euro, fermierii trebuie să vină cu 
un aport propriu de 7.500 de euro.  

Potrivit calendarului estimativ publicat de AFIR, intervenția ar urma 
să fie lansată la finalul acestui an, în luna noiembrie.  

Vă vine să credeți?  
Derapaj în ziarul sibian „Tribuna”: 

„Oltenii au năvălit în Sibiu ca să-l spurce”  
„Pentru olteni, Sibiul a fost dintotdeauna un fel de Mecca și, 

când s-a putut, au năvălit în oraș. Nu pentru a se înălța, ci pentru 
ca să-l spurce. S-au aliat «intelectualii» parveniți care au cucerit 
școlile, spitalele și instituțiile. Sub masca ștaifului pretins, au 
mediocrizat totul, în așa fel încât tipul uman dominant pare să 
fie individul lacom, suficient și arogant. Așa că Herr Klaus are 
circumstanțe atenuante”, scrie Nicolae Lotreanu (publicist, scrii-
tor, autor al mai multor volume), în textul publicat luni de ziarul 
Tribuna. În replică, un ziar local din Vâlcea a anunțat că va face 
plângere la Consiliul Național pentru Combaterea Discriminării.  

Din albumul comunei

„Ruga în Banatul nostru drag este una din marile sărbători creștine. La 
Ruga de la Liebling din acest an am avut invitați foarte mulți interpreți consacrați, 
prețuiți de public, soliști care au cântece frumoase și știu să întrețină atmosfera 
unei astfel de zile.“  - Ioan Gheorghe Munteanu 
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SANANDREI
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<

„La mulți ani tuturor copiilor cu ocazia zilei de 1 Iunie!“

   Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Claudiu COMAN - Primar al comunei Sânandrei

Agenda Culturală a comunei Sânandrei în 2023
Consiliul Local Sânandrei a votat Agenda Culturală a comunei, conform căreia vor 

fi organizate o serie de evenimente dedicate și menite să aducă locuitorii comunei 
noastre laolaltă, în momente de sărbătoare.

„Pentru că au fost multe discuții în spațiul public doresc să fac o serie de precizări: nu 
se schimbă ruga în niciuna dintre localitățile aparținătoare comunei noastre, ele vor rămâne 
așa cum au fost stabilite de către Biserică, respectiv în 26 octombrie la Sânandrei și Covaci 
și în 8 noiembrie la Carani”, a precizat primarul Claudiu Coman.

Însă, pentru că toamna vremea nu este cea mai potrivită pentru a sărbători în aer liber, 
s-a stabilit, în urma discuțiilor în cadrul Consiliului Local Sânandrei, ca partea artistică să 
fie organizată vara.

Primul eveniment a fost la Carani, în 25 iunie. La Sânandrei a fost organizată Ziua Co-
munei sâmbătă, în 1 iulie, de la ora 17.00. Au fost montate o scenă și un parc de distracții 
în vecinătatea balonului, seara încheindu-se cu un frumos foc de artificii.

Publicul a fost încântat de Doru Țăranu, Otilia Duma cu formația, Carmen Biruescu 
și formația, Roxana Rozovlean și formația, iar invitat special a fost Bogdan de la Ploiești.

La Covaci ruga va fi organizată joi, în 26 octombrie, de la ora 18.00. Și aici va fi am-
plasat un loc de joacă la care copiii vor avea acces gratuit, va fi organizat un concurs de 
gătit, iar atmosfera va fi întreținută de Carmen de la Sălciua.

Pe lângă toate acestea, în Agenda Culturală au 
mai fost cuprinse Cupa de 1 Mai, Balul Pensionarilor 
(care va avea loc în ultima duminică din luna august), 
Ziua Copiilor, dar și trei spectacole de Crăciun, câte 
unul în fiecare sat (sărbătorirea Pomului de Crăciun, 
cu cadouri pentru toți elevii și preșcolarii).

1 Iunie este cel mai bun prilej de a sărbători 
copilăria şi copiii, de a le arăta aprecierea noastră. 

Cu această ocazie, Primăria Sânandrei le-a făcut o bucurie 
copiilor din comună. 373 de elevi din clasele II-VIII s-au 
putut bucura de participarea la un film, costurile cu trans-
portul, biletul și masa fiind asigurate de către Primăria 
comunei Sânandrei. Cei mai mici, preșcolarii împreună 
cu cei din clasa I, peste 300 de copii, au avut parte de o 
distracție pe cinste împreună cu personajele lor preferate 
din desene. 

„La mulți ani tuturor copiilor cu ocazia zilei de 1 
Iunie. La noi în comună sărbătoarea dedicată copiilor a 
început de luni cu vizionarea unui film și multe surprize 
pentru cei mici.

Astăzi, primăria a dat în folosință încă două parcuri 
situate în localitatea Carani, unul în fața terenului de fot-
bal, iar celălalt pe strada Hera.

 Bucurați-vă de copilărie, dragi copii!“, a spus dom-
nul primar Claudiu Coman.

l RETIM ECOLOGIC SERVICE SA 
informează cetățenii că în data de 06.07.2023 
derulează campania de colectare a deșeurilor volu-
minoase de pe raza comunei Sânandrei, în intervalul 
orar 10.30 - 18.30 (la Primărie).

Tipul deșeurilor colectate: u mobilier, co-
voare, saltele, canapele; u obiecte mari de folosință 
îndelungată; u altele decât deșeurile de echipamente 
electrice și electronice.

l RETIM ECOLOGIC SERVICE SA 
informează cetățenii că în data de 31.07.2023 deru-
lează campania de colectare a deșeurilor periculoase 
din deșeuri menajere de pe raza comunei Sânandrei, 
în intervalul orar 10.30 - 18.30 (la Primărie).

Tipul deșeurilor colectate: u deșeuri pericu-
loase din deșeuri menajere-ambalaje de la produse 
de igienizare; u baterii și acumulatori portabili; 
u ambalaje de la vopseluri, lacuri, spray-uri; u am-
balaje de la produse utilizate în amenajări interioare.

u se interzice amestecarea deșeurilor voluminoase 
cu deșeuri periculoase sau alte deșeuri nepericuloa-
se; u nu se colectează transformatori, condensatori 
cu conținut de PCB, deșeuri de echipamente elec-
trice și electronice, produse cu conținut de azbest.
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de prof. Luminița EFTENIE

Ziua Internațională a Copilului

Atleții C.S.O. Deta - alături de legende ale 
sportului românesc

Atleții clubului C.S.O.DETA au participat sâm-
bătă, 10.06.2023, în Timișoara, la CROSUL 

NAȚIONAL ,,ZIUA OLIMPICĂ“. Cu această ocazie, ei 
au făcut cunoștință cu legende ale sportului românesc pre-
cum: Elisabeta Lipa, Simona Amanar, Mihai Covaliu, Iosif 
Rotaru. 

Ziua Internațională a Copilului 
este o sărbătoare captivantă, 

dedicată tuturor copiilor lumii. În 
multe țări, ziua este celebrată pe 20 
noiembrie, marcând momentul în care 
a fost adoptată Declarația Națiunilor 
Unite pentru Drepturile Copilului. 
Însă, în România, Ziua Copilul este 
sărbătorită în data de 1 iunie. 

În data de 16 noiembrie 2016, 
președintele Klaus Iohannis a semnat 
un decret ce a promulgat o lege prin 
care a fost modificat Codul Muncii. 
Astfel, el a declarat ziua de 1 iunie - 
Ziua Copilului ca sărbătoare legală în 
care nu se lucrează. Din 2017, în Româ-
nia, ziua de 1 iunie este nelucrătoare.

În Deta, Ziua Internațională a 
Copilului a fost sărbătorită cu multe 
activități dedicate celor mici. Dintre 
acestea, concursul de biciclete orga-
nizat de Primăria Deta prin domnul 
primar Petru Roman, respectiv dom-
nul viceprimar Radu Rotar și Consiliul 
Local Deta a avut un succes deosebit 
în rândul celor mici. Aceștia s-au bu-
curat de o plimbare cu bicicleta alături 
de prietenii lor, au primit premii, diplo-
me și au făcut fotografii, fiind mereu 
susținuți de părinți. 

Ruga din Deta

În fiecare an, la 50 de zile după Învierea Domnului, 
creştinii ţin sărbătoarea de Rusalii, cunoscută şi sub 

numele de Pogorârea Sfântului Duh sau Duminica Cincize-
cimii.

În orașul Deta, la această dată se sărbătorește ruga 
strămoșească. Pentru a marca evenimentul deosebit Primăra 

Deta și Consiliul Local Deta, 
reprezentate de domnul pri-
mar Petru Roman au organi-
zat o petrecere câmpenească în 
parcul Anton Kratzer din cen-
trul orașului. Atmosfera a fost 
întreținută de formația Black 
Music, interpreți fiind îndrăgiții 
Vanesa Jarja și Cosmin Popa, 
dintre instrumentiști remarcân-
du-se Adrian Ostafie. Oamenii 
au mâncat bucate tradiționale și 
au petrecut o seară minunată, în 
cântec, joc și voie bună. 
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PETRIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN
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„Pentru că ne aflăm în perioada vacanței școlare, doresc tuturor elevilor comunei 
noastre multă sănătate și bucurii alături de familiile lor!“

Pagină coordonată de prof. Rodica DOBRA

Ionel BERARI - Primar al comunei Petriș

În așteptarea orei stabilite pentru interviu cu edilul comunei Petriș, mi-am purtat pașii prin apropierea 
conacului aflat în apropierea primăriei, cunoscut drept „Castelul Salbek”, aici unde, odată, demult, după 

vânzarea proprietăţilor de la Beregsău, Ürményi Pal senior cumpără un domeniu la Petriş, însă, din cauza dato-
riilor neonorate, această proprietate este scoasă la licitaţie, fiind cumpărată de Zdenko Kinsky, o rudă îndepărtată 
a familiei. Averea familiei primeşte lovitura de graţie prin reforma agrară de după primul război mondial, fiind 
expropriată în 1935-1936. Pe atunci, în parcul castelului se înălțau arbori seculari și la colțurile lui străjuiau brazi 
întunecați. Primăvara, liliacul bătea spre albăstriu în dreptul ferestrelor și de afară se puteau vedea veranda și 
cerdacul. În verandă, se zăreau forfotind pe lângă un gramofon fete tinere în alb. Apuse vremuri...  

Daminoze  
Damian URECHE  

Veneția sublimă se scufundă,  
Mușcă din zid necruțătoare undă;  
Ce vis din piatră cerul îl susține?  
Scufundă-mă, Veneție, pe mine!  

Domnule primar, după ce ați renovat, după cum am aflat, dis-
pensarul, a venit rândul parcului destinat copiilor și nu numai lor.  

Da, este adevărat. Iată un alt proiect care este destinat copiilor și 
da, am reușit să modernizăm parcul de joacă. Am făcut un lucru deo-
sebit, l-am pavat cu tartan, un material pe care copiii pot să pășească 
cu tălpile goale, se simt foarte bine și nu există pericol de accidente. 
E o bucurie foarte mare pentru copii pentru că ei, astfel, se joacă cu 
tălpile goale fără nicio problemă.  

Până acum cu ce era pavat?  
Doamnă profesor Rodica Dobra, până acuma erau pericole, era 

risc, pentru că era pavat cu pietriș. Acum, e frumos, e pavat pentru 
plăcerea copiilor cu tartar, un fel de cauciuc moale. Am montat și un 
tobogan și alte obiecte pe care copiii pot să le folosească, să se joace. 
Mai mult, gardul este desenat cu personaje din desenele animate spre 
bucuria copiilor. Am încercat să adaptăm un spațiu de joacă pe gustul 
copiilor să se simtă bine, să fie veseli și bucuroși.  

Domnule primar, chiar dacă ne aflăm la jumătatea anului 
2023, haideți să apreciem și anul care a trecut din punctul de ve-
dere al administrației dumneavoastră. Cum a fost acel an?  

În primul rând,  trebuie să amintim că finalul de an 2022 a venit 

cu vești bune. Spre finalul anului care a trecut, am reușit să semnăm 
contractul de finanțare pe mai multe proiecte.  

Aveți contracte de finanțare și cu Uniunea Europeană?  
Încă nu aveam contracte cu finanțare de la Uniunea Europeană, 

dar avem înștiințare de la ministere că suntem pe lista de finanțare. 
Avem prin PNRR și era chiar o necesitate actualizarea PUG-ului din 
localitate, elaborare, actualizare în format „GIS”, a documentației de 
amenajare a teritoriului și de planificare urbană.   

Știu că aici atingem o necesitate majoră!  
Da, actualizarea PUG-ului era absolut necesară, fiindcă nevoile 

de dezvoltare ale localității nu mai corespund cu vechiul „PUG”. 
Așadar era nevoie de o adaptare și de o modernizare pe măsura 
cerințelor noi, de dezvoltare a localității Petriș.  

Dacă nu ați fi pe picior de plecare la o ședință la Arad, v-aș 
fi rugat să îmi vorbiți și să consemnăm și câteva obiective pe care 
aveți de gând să le desfășurați în acest an.  

Dar nu au intrat zilele în sac.  
Un gând pentru cititorii noștri?  
Pentru că ne aflăm în perioada vacanței școlare, doresc tuturor ele- 

vilor comunei noastre multă sănătate și bucurii alături de familiile lor. 
  

Anunț important!  
În atenția cititorilor noștri...

Dragi prieteni ai Jurnalu-
lui interregional „Bana-

tul”, vă anunțăm că în perioada 
23-27 august 2023, sunteți invitați 
la pe domeniul Castelului Salbek 
din comuna Petriș, la evenimen-
tul „Salbek Opera Masterclass”. 
Evenimentul presupune o serie de 
masterclass-uri predate de soliști 
de renume internațional invitați 
la Festivalul de Operă Salbek. 
Aceste cursuri se adresează tine-
rilor muzicieni cu vârste cuprinse 
între 18 și 30 de ani.  

Rubrica elevilor  
Cartea pentru vacanță  

Dragi elevi ai comunei Petriș, pentru această lună vă recomand 
să citiți „Fata în rochie vărgată”, o poveste adevărată, un ro-

man tulburător, dar plin de speranță, care arată că dragostea se poate 
înfiripa oriunde și poate învinge orice obstacol. Cartea lui Ellie Mid-
wood vă va reda încrederea în umanitate și vă va face să vă păstrați 
speranța, chiar și în clipele ce par complet deznădăjduite.  

Anul 1942. Helena coboară din trenul de vite pe rampa înghețată 
de la Auschwitz. Are douăzeci și patru de ore ca să supraviețuiască. 
Pentru că este programată să meargă a doua zi la camera de gazare, 
nici măcar nu i se tatuează un număr de deținut. În timp ce ninsoarea 
cade în jurul ei, Helena tremură din toate încheieturile, de frig și de 
frică, știind că a fost condamnată la moarte fără să aibă nicio vină, fără 
să fi comis nicio crimă.  

Când un ofițer SS vine la ea și o trage din mulțime, împreună 
cu alte câteva femei, Helena se teme de ce e mai rău. Dar bărbatul 

le informează că este ziua unuia dintre gar-
dieni și le ordonă să cânte și să danseze, ca 
să întrețină atmosfera.  

În cazarma SS, aerul este sufocant, 
încărcat de fumul gros de țigară și de 
conversațiile zgomotoase. După ce cântă 
în cinstea sărbătoritului, Franz, acesta vine 
la ea și îi dă o felie de tort pe un șervețel 
– prima oară după zile întregi când tânăra 
primește ceva de mâncare. Gardianul or-
donă pe loc ca viața Helenei să fie cruțată, 
schimbându-i, astfel, pentru totdeauna soar-
ta.  Urmează o poveste de dragoste interzisă, 
o iubire care ar fi trebuit să fie imposibilă, 
dar care le salvează celor doi – și multor al-
tora – viețile, în diverse feluri. 

*    
Jarul jinduind jurnale,  
Jocul – joc și jocul – jale,  
Jiule jale jignită,  
Jertfa jură jefuită!  

*  
Dacă mă ierți la deșteptare,  
Dacă mă blestemi când te culci,  
Pe lacuri negre și amare  
Tot se ridică nuferi dulci! 
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LIPOVA
Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN Arad

„Podul Vechi peste râul Mureș din Lipova reprezintă nu doar o simplă investiție a 
orașului, reprezintă una din imaginile istorice emblematice ale Lipovei, o moștenire 
neprețuită, un obiectiv turistic de o enormă importanță și cu o valoare sufletească 

inestimabilă pentru toți cetățenii!“
Florin Fabius PERA - Primar al orașului Lipova

Domnule primar, mulțumindu-vă pen-
tru amabilitate, aș dori să aflu dacă s-a sem- 
nat contractual pentru această mult așteptată 
lucrare?  

Desigur, și odată cu semnarea contractului și predarea amplasa-
mentului, constructorul a făcut și următorul pas și a demarat lucrările 
la acest important proiect ale orașului nostru.  

Prin ce fonduri ați demarat acest proiect?  
Proiectul, care prevede reabilitarea Podului 

Vechi din Lipova, se desfășoară cu fonduri gu-
vernamentale, prin Programul Naţional de Dez-
voltare Locală, a cărui valoare totală depășește 
13 milioane lei!  

Au apărut și probleme nebănuite?  
Au apărut și astfel de probleme, dar, din-

colo de problemele descoperite la structura 
de rezistență, care au oprit evoluția lucrărilor 
pentru o lungă perioadă de timp și totodată au 
impus refacerea proiectului inițial, eu și colegii 
mei nu ne-am oprit niciun moment din a crede 
că acest proiect va fi realizabil și din a munci 
alături de întreaga echipă pentru ca acest lucru 
să fie posibil. Cu atât mai mult cu cât este un 
proiect extrem de important pentru noi și am fost mereu convinși că 
într-un final vom reuși, împreună, să identificăm soluțiile cele mai 
pertinente, astfel încât să vedem acest pod reabilitat.  

Podul acesta, lângă care stăm de vorbă, se află în multe povești 
ale orașului.  

Și din acest motiv Podul Vechi peste râul Mureș din Lipova 
reprezintă nu doar o simplă investiție a orașului, reprezintă una din 
imaginile istorice emblematice ale Lipovei, o moștenire neprețuită, 
un obiectiv turistic de o enormă importanță și cu o valoare sufletească 

Reîntâlnindu-l pe edilul orașului Lipova în apropierea unui obiectiv extrem de important, atât pentru 
consătenii orașului, cât și pentru oaspeți, adică în preajma Podului Vechi, am ținut să consemnez pentru 

dumneavoastră, cititorii Jurnalului interregional Banatul, câteva informații despre acest obiectiv și nu numai.  

 Apel către cetățenii 
orașului Lipova  

Pe această cale doresc să fac 
un apel către toți cetățenii și 

să le reamintesc că pe durata derulării 
lucrărilor la Podul Vechi, pentru evita-
rea oricăror pericole care ar putea să 
le pericliteze viața, circulația pe Podul 
Vechi este închisă, trecerea în zonele 
Radna și Șoimoș putând fi realizată 
doar pe Podul Nou.   

Ne cerem scuze pentru disconfor-
tul creat, dar pentru a reuși să ducem 
la îndeplinire proiectele și, totodată, o 
dezvoltare frumoasă a orașului, unele 
șantiere presupun și crearea unor astfel 
de situații temporare. 

Vă mulțumesc pentru înțelegere!  
 Florin Fabius PERA  

ROCAA  MTB  Lipova - Ediția a VIII-a, 2023  

Orașul Lipova a fost din nou pus la loc de cinste pe harta evenimentelor sportive organi-
zate în România, în rândul iubitorilor de ciclism – MTB, printr-o nouă ediție de succes a 

competiției ROCAA  MTB  Lipova - Ediția a VIII-a, 2023.  
Dacă ar fi să descriem în câteva cuvinte cheie cea de-a VIII-

a ediție ROCAA MTB Lipova acestea ar suna astfel: aproximativ 
250 de concurenţi pregătiți la linia de start pentru drum lung, bici-
clete, energie multă, vreme frumoasă de primăvară, concurenţi 
pregătiţi pentru o nouă aventură pe Dealurile din jurul Lipovei şi 
Şiştarovăţului, emoţii, nerăbdare şi dorinţa fiecăruia de a câştiga 
o nouă experienţă frumoasă şi, de ce nu, chiar un loc pe podium. 
La toate acestea se adaugă bucuria finaliștilor de pe podium, 
momentele de socializare înainte și după finalizarea competiției, 
un ceaun pregătit pentru concurenți, organizatori și colaboratori  
și, mai ales, încă o experiență de amintit pe listă, pentru fiecare  
dintre cei care au făcut parte din marea echipă ROCAA  MTB  
Lipova - Ediția a VIII-a, 2023, concurenți și organizatori 
deopotrivă.

inestimabilă pentru toți cetățenii de pe aceste  meleaguri.  
Domnule primar, mai aveți și alte proiecte pe care doriți să le 

concretizați pentru concetățenii dumneavoastră?  
Alături de proiectul de reabilitare al Podului Vechi, a Școlii din 

Radna, a Bisericii Ortodoxe din Lipova și toate celelalte proiecte 
deja demarate sau care urmează să fie demarate în scurt timp, noua 
grădiniță de pe strada Matei Corvin, care se află în plină construcție, 

este un alt proiect foarte important pentru 
orașul Lipova și cetățenii săi, cu atât mai mult 
cu cât este destinat copiilor.  

Un alt proiect mare!  
Da, este un proiect de amploare, derulat 

pe fonduri europene și anvergura proiectului 
rezidă și din valoarea sa materială.  

La ce sumă se ridică…  
Valoarea totală depășește 5 milioane de lei! 

       Va fi o grădiniță cu program normal?  
Da, această nouă grădiniță destinată 

preșcolarilor noștri, va funcționa cu program 
normal, va fi o grădiniță modernă, realizată la 
cele mai ridicate standarde și care va asigu-
ra micuților cele mai bune condiții pentru 
desfășurarea activităților specifice. Țin să sub-

liniez și faptul că odată cu acest proiect se va asigura atât reabilitarea 
clădirii, cât și reabilitarea trotuarului din jur, de pe ambele străzi, Ma-
tei Corvin și Ștefan cel Mare, clădirea fiind localizată la intersecția 
celor două străzi.  

Domnule primar, aveți un cuvânt de adresat constructorilor?  
Mulțumesc echipei constructoare, extrem de promptă și profesio-

nistă, precum și echipei din jurul meu, pentru că împreună reușim să  
realizăm proiecte mărețe, atât de necesare și benefice cetățenilor.  

Interviu consemnat de Ciprian GUȚU
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REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
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Cosmin CHIRA - Viceprimar al comunei Remetea Mare

Pagină realizată de prof. Camelia FOGAȘ

Domnule viceprimar, colegul meu, domnul Vasile Todi, spune 
că administrația comunei dumneavoastră acordă o atenție aparte 
sistemului educațional. Școlii mai exact. Cu ce vă puteți lăuda în 
acest sens?  

Păi nu ne lăudăm, doamnă profesor, dar ne fălim, cum se spune 
în Banat, cu faptul că suntem singura școală care este dotată cu table 
inteligente în fiecare sală de clasă! Să știți că, atunci când noi am 
demarat acest proiect, nu existau atâtea oferte de prețuri prin diferi-
te platforme cum sunt acum prin Planul Național de Redresare și 
Reziliență.  

Și, totuși, ați reușit să le achiziționați!  
Am reușit să le achiziționăm, iar la începerea cursurilor anului 

școlar 2022, tablele erau montate și funcționale.  
A fost o surpriză foarte frumoasă pentru elevii comunei 

dumneavoastră!  
Fără îndoială, a fost o surpriză extraordinară, atât pentru elevi, 

care au fost foarte încântați, cât și pentru profesori, fiindcă astfel s-a 
ușurat mult activitatea profesorilor, iar elevii se pot informa mult mai 
ușor cu ajutorul tablelor inteligente.  

Domnule viceprimar Chira, cum de v-a ieșit atât de bine acest 
superproiect educativ la școala din comuna Remetea?  

Atunci când vrei cu adevărat ceva, faci ca să îți iasă. Așa a fost cu 
acest program. Am vrut cu adevărat să-l implementăm și am reușit, 
mai ales fiind vorba de copiii localității. Nu este o mare avere să 
achiziționezi asemenea table și cred că fiecare școală ar putea să aibă 
măcar două trei table inteligente. Acesta e viitorul, doamnă, și copiii 
cer și au nevoie de mijloace de moderne de informare și de educare. 
Trebuie să ne adaptăm. Asta e condiția. E secretul progresului.  

Finanțarea de unde a venit?  

Tablele au fost achiziționate din bani de la bugetul local. Împre-
ună cu domnul primar Ilie Golubov, am propus aprobării Consiliului 
Local acest proiect de dotare a școlii cu table inteligente. Colegii con-
silieri locali au fost de acord cu acest proiect minunat și l-au aprobat. 
Doamna directoare a școlii s-a bucurat foarte mult când a aflat că 
avem această inițiativă și a sprijinit cât a putut proiectul. În câteva 
luni, am reușit să facem achiziția și montajul tablelor. Să spunem așa, 
am ținut secret proiectul, fiindcă am vrut să facem o surpriză mare co-
piilor și profesorilor. A fost o mare bucurie pentru copii când au intrat 
în clase și au descoperit că au table inteligente. Asemenea tehnologie 
se poate folosi în foarte multe metode și oferă căi de informare, de 
comunicare și de educare extraordinare. Tehnologia este foarte utilă 
și benefică. Tabla inteligentă e un adevărat computer și se poate acc-
esa pe telefon și pe calculator. Oferă foarte multe capacități de comu-
nicare. Are foarte multe funcții inclusiv pentru accesarea internetului.  

Domnule viceprimar Chira, în comună aveți și investitori în 
domeniul economic. Vorbim de firma care a deschis un parc auto.  

Așa este. Ne bucurăm foarte mult că acest investitor a deschis un 
parc auto, chiar pe strada principală, un loc foarte util pentru clienți. 
Orice investitor care vine în comuna noastră este binevenit.   

Da, înseamnă mult, foarte mult să vină investitorii!  
Doamnă, motorul dezvoltării unei comunități îl reprezintă inves-

titorii. Ne bucurăm foarte mult că acest agent economic a decis să 
vină în comuna noastră să investească. Suntem deschiși pentru orice 
investitor și îi așteptăm cu brațele deschise, dar totul în limita legii, 
respectând prevederile legale. Investiția este un succes. Cu siguranță, 
vom avea multe beneficii că a fost deschis acest parc auto în Remetea 
Mare. Ei au ales foarte bine locul, pe drumul principal. Fiindcă sun-
tem o zonă de tranzit și, cu siguranță, vor fi și mulți clienți. 

Îmi spunea primarul comunei Remetea Mare, domnul Ilie Golubov: „Stați de vorbă, doamnă profesor, cu 
oamenii comunei mele, că au ce povesti și este bine ca ei, consătenii mei, să se regăsească peste ani, în 

arhiva acestui jurnal.” L-am întrebat cu cine să încep seria dialogurilor mele și dânsul mi-a spus senin: „Puteți 
începe chiar cu domnul viceprimar, este un om tânăr pe care îl prețuiesc așa cum îi prețuiesc pe toți colegii mei din 
primărie!” L-am mai întrebat pe domnul primar dacă nu ar vrea să-mi spună câteva cuvinte despre nominalizarea 
sa la Titlul de „Primar de fală al Țării Banatului”, și dânsul mi-a promis că vom vorbi despre această onoare la o 
viitoare întâlnire. Până atunci, am apelat la bunăvoința domnului viceprimar pentru a continua dialogul trecut. 

În luna iunie a avut loc un program special dedicat copiilor, cu poezie, dans, joacă, 
premii, muzică, trambuline, tobogane, tarabe cu bunătăți și jucării și multă voie bună!

Primăria Remetea Mare și Școala Gimnazială Remetea Mare au fost organizatorii 
evenimentului „Drag de graiu bănățan”, care a avut loc la Căminul Cultural Ianova, unde 
participanții s-au bucurat de momente artistice bănățene deosebite: cântec, poezii în grai și 
joc alături de preșcolarii și elevii comunei Remetea Mare, elevi ai Școlilor Gimnaziale din 
Bocșa și Ramna, Școala Populară de Artă și de invitați speciali precum domnul Ioan Liuț, 
președintele Asociației Scriitorilor în Grai Bănățean.

Cu ocazia zilei de 1 Iunie, la Căminul Cultural Ianova, programul a început cu premierea Con-
cursului de Talente, ediția a III-a și apoi a continuat cu distracție la locurile de joacă, la trambulinele 
și topoganele special amenajate.

1 Iunie - la Remetea Mare

„Împreună cu domnul primar Ilie Golubov, am propus aprobării Consiliului Local 
acest proiect de dotare a școlii cu table inteligente. Colegii consilieri locali au fost de 

acord cu acest proiect minunat și l-au aprobat! “
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DENTA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ziua Internațională a Copilului - în Denta

Pagină realizată de 
prof. Luminița EFTENIE

Ideea de a crea o zi dedicată copilului a 
fost invocată în anul 1925, în cadrul unei  

conferințe din Geneva - Conferința Mondială 
pentru Bunăstarea Copiilor. Federația Democra-
tică Internațională a Femeilor a luat decizia de 
a adopta o astfel de zi, în noiembrie 1949, în 
Moscova. Adunarea Generală ONU a decis, 
pornind de la importanța bunăstării copiilor din 
lume, să adopte o Rezoluție cu privire la acest 
lucru. Astfel, în data de 14 decembrie 1954, 
ONU a recomandat tuturor țărilor să creeze o zi 
dedicată copilului, alegând o dată potrivită pen-
tru fiecare guvern în parte.

Ziua Internațională a Copilului este o 
ocazie de a celebra copiii, miracolul nașterii 
și al purității, precum și dreptul acestora de a 
fi protejați. Obiceiurile legate de această zi 
sunt influențate de mulți factori, începând de 
la poziția geografică, până la preferințele din 
cadrul familiei.

În România, cu ocazia acestei zile, sunt ofe-
rite copiilor de toate vârstele dulciuri, jucării, ba-
loane colorate, hăinuțe și alte obiecte pe care ei  
și le doresc. De asemenea, de Ziua Copilului pot 
fi organizate petreceri-surpriză, evenimente și 
activități dedicate copiilor, manifestări sportive 
sau chiar excursii. În final, cele mai însemnate 
lucruri pentru un copil sunt atenția familiei și 
timpul petrecut împreună cu membrii acesteia.

În Denta, Ziua Internațională a Copiilor a 
fost Sărbătorită joi, 1 iunie începând cu ora 9 
pe terenul sintetic din centrul comunei într-o 
petrecere organizată de Primăria Denta și Con-
siliul Local Denta, reprezentate de domnul pri-
mar Petru Tapanov și doamna viceprimar Maria 
Baniaș. Copii s-au distrat alături de animatoarea 
Bianca Blaga și de actorii din trupa lor preferată 
de teatru Yuhuu Land. Lăsăm imaginile să 
vorbească. 

În liniștea pustietății
Privesc natura prinzând viață,
Când în răcoarea dimineții
Mărețul soare se înalță.

Cu razele-i blânde și calde 
El, mii de flori le încălzește...
Ca în parfumul lor să-l scalde,
Pe cel ce florile iubește!

Natura
  Cristean Ovidiu LIszkAI

În crângul înverzit răsună
Un cântec dulce, ciripit,
Ce-n limba lui ar vrea să spună,
Că primăvara a venit!

Pe floarea unui toporaș
Ce plină e de rouă...
S-a așezat un fluturaș
Să bea o-nghițitură, două...

Pe-oglida lacului de argint
Un pui de vânt să zboare-nvață...
Făcând oglinda cerului,
Să-i strâmbe albastra-i măndră față.

Cât de frumoasă e natura
Și plină e de armonie,
N-aș vrea să întrec măsura,
Dar notă, eu i-aș da o mie!
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VOITEG
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Neculae-Ioan POP - Primar al comunei Voiteg

Pagină realizată de Luminița MUNTEANU

„Egalitatea este sufletul prieteniei!“

Pentru că ediția lunii trecute se afla deja în 
tipar atunci când se încheiase Memorialul 

„Seculin Daniel” și concursul de ceaune, care a ajuns 
la ediția a III-a, publicăm, la sugestia domnului pri-
mar al comunei Voiteg Niculae Ioan Pop, atât imagini 
de la acest eveniment, cât și câteva informații oferite 
de edilul comunei.  

Domnule primar, ce îmi puteți spune despre 
această frumoasă manifestare sportivă?  

În primul rând, trebuie să remarc faptul că am par-
ticipat, toți cei prezenți, la o competiție plină de entu-
ziasm, de emoție și, de ce nu, de ambiție caracteristică 
întrecerilor sportive atunci când ele au ca singur țel - 
noblețea participării fără răsplată materială.  

Câte echipe au participat la acestă întrecere?  
La fotbal au participat nouă echipe, iar la concursul 

de ceaune opt echipe, care au realizat preparate deosebit 
de gustoase făcute la ceaun.  

Și finala sportivă a competiției?  
Finala de la fotbal s-a desfășurat între echipele 

„Folea” și „Braseria” terminându-se, ca și în anul prece-
dent, la egalitate, fiind necesare lovituri de penalty pen-
tru departajare. Cât privește întrecerea gastronomică, ei, 
bine, competiția de ceaune s-a finalizat prin premierea 
tuturor bucătarilor, deoarece toate preparatele au între-
cut așteptările degustătorilor.  

Carevasăzică, și aici scor egal!  
Da, și mă bucură acest rezultat care ne ajută să 

înțelegem că egalitatea este sufletul prieteniei. De altfel, 
consider că sub această observație corectă și încântătoare 
a lui Aristotel, ar trebui să se desfășoare toate întrecerile 
în comuna noastră și nu numai.  

Cum ați dori, domnule primar, să încheiem acest 
dialog?  

Doresc să mulțumesc tuturor pentru participarea în 
număr atât de mare la această manifestare a prieteniei 
și să asigur, totodată, atât pe participanții de la această 
întâlnire, cât și pe cei care nu au putut fi prezenți în acest 
an, că îi așteptăm și anul următor la o noua ediție! 
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crusova, o insula româneasca suspendata între cer si pamânt!

 ine ați revenit acasă!  
Mulțumesc pentru urare, domnișoară profesor!  
Chopin?  

Da, poate și pentru că azi am aflat că prințul Valentin Radziwil, 
în timpul unei ieșiri nocturne, a observat un tânăr compozitor fără 
bani, care cânta într-o cafenea modestă, în fața câtorva bețivi, nu 
foarte receptivi la muzică. Muzicianul cânta foarte bine la pian, cu 
toate că instrumentul era puțin dezacordat. Prințul l-a prezentat soției 
baronului James Rothschild de la Paris, cu ambiția de a-l face să cânte 
câteva melodii la una din recepțiile familiei. Tânărul s-a prezentat și 
chiar a obținut un oarecare succes cu propriile compoziții, refuzând 
totuși să cânte banalitățile cerute de public. Betty, soția baronului 
James, sedusă de măiestria artistului îl imploră să binevoiască să 
revină la mai multe dintre petrecerile sale, ceea ce tânărul Frédéric 
Chopin, căci despre el este vorba, va accepta. Acceptul său, îi va 
îmbunătăți simțitor finanțele și, curând, va deveni celebru. A fost o 
vreme, domnișoară profesor, când oamenii avuți erau mai preocupați 
de educație decât de sport.  

Cum ați regăsit livada dumeavoastră?  
Mai bine îngrijită decât o pot face eu. Preabuna mea mamă, la 

cei 95 de ani ai ei, gestionează admirabil casa noastră și întreaga 
familie i se supune cu adorație.  

Educație aromână!  
Și la evrei este la fel, cea mai bătrână mamă, 

amintește prin puterea ce o are asupra celor ieșiți din 
trupul ei, apusele vremi ale matriarhatului. Mamele 
păstrează și la noi, și la evrei, unitatea și pacea în fami-
lie. Mama, mistagogul destinelor noastre.  

V-ați întors din Macedonia Vardarului...  
Nu mă mâhni, te rog! Roxana, grecii cei xenofobi 

caută, cu infatigabilă ură, tot felul de denumiri acelui 
pământ. Doar, doar, vor face uitată Macedonia mare. 
Grecia, corabie ipotecată, nutrește încă ambiții alexan-
drine, deși odgonul lung al datoriilor ei o va țintui de-
finitiv de țărm. Țara asta murdară, cu oameni  puturoși, își otrăvește 
de veacuri vecinii, în dorința ei de a deveni moștenitoarea teritoriilor 
pierdute de turci în Balcani. Iar aromânii nu au avut și nu vor avea 
în toată istoria lor dușmani mai sluți decât grecii. Și astăzi ce vor ei? 
Țara celor 50 de lacuri să nu se numească Macedonia. Oricum, dar 
nu Macedonia!  

Așa au fost mereu!  
Ai dreptate, Eminescu în „Erori istorice și filologice” ne-a 

atenționat asupra „ignoranței grecilor moderni în privirea istoriei și 
etnografiei unor țări asupra cărora pretend a avea drepturi.” Ei bine, 
din acele ținuturi, acum mulți, foarte mulți ani, niște strămoși ai mei 
și-au luat munții pe umăr și au plecat din Moscopole către o viață 
nouă. Erau primii aromâni care aveau să calce pe pământul care 
ulterior se va chema România. Numele lor? Gojdu, Șaguna, Nacu, 
Capra, Sina, Dumba și Mocioni. Era anul 1785!  

Ce v-a impresionat mai mult de-a lungul acestui drum?  
La ieșirea din țară, o enigmatică și frumoasă țigancă ce mirosea 

a fân uscat, cu privirea vergură, înveșmântată cu toate anotimpurile, 
coborând senină, fără de griji lumești, dintr-un Mercedes-Benz ca 
dintr-o căruță cu coviltir. Ea se întorcea, eu plecam. Apoi oamenii 
Serbiei, drepți și senini plimbându-se cu un molipsitor sentiment de 
liniște, parcă nu le-a bătut niciodată necazul la ușă. Jur-împrejur spiri- 
tul unei istorii, pe care cea mai odioasă coaliție militară nu a reușit să o 
jupoaie de „albastrul”măreției. O măreție calmă, venită parcă dintr-o  
altă lume. Mă minunam ca unul abia ieșit din hotarele unui popor 
trist, moțăind lălâu pe ruina propriei istorii. Un popor care trăiește azi 
într-o libertate fără speranță.  

De ce vă este dor atunci când plecați?  
Depinde de anotimp, dacă e vară, îmi este dor de satul soției, sat 

aproape pustiu, acolo unde la vremea răsăritului mă plimb cu trăsura 
pe drumurile de pădure ce duc până la Lipova. Trăsura a aparținut 
străbunicului Elenei și se află într-o stare excelentă. Ca acolo, niciun-
de ceața răsăritului nu se desprinde atât de misterios, lunecând peste 
pădurile ce împrejmuiesc satul ca un zid verde.  

Unde ați întârziat mai mult admirând?  
La Crușova. Crușova m-a convins că o așezare de talia sa e bine 

să fie vizitată în zorii zilelor de odihnă. Atunci ea se scaldă în visări 
și e dispusă la hatâruri. Exact ce am făcut înainte de a porni spre 
Crușova. Crușova rămâne cu adevărat Veneția de uscat a Balcanilor. 
Deși Ioan Neniţescu apreciază însă drept greşită această comparaţie, 
„căci, spune dânsul, ea e departe de a da adevărata icoană a Cru-
şovei”. Crușova, comuna hermină a lumii, este albă de la facerea 
ei. Ridicată pe un pisc de munte, toate clădirile ei sunt albe. Absolut 
toate! Când se scaldă în lumina soarelui la amiază, te dor ochii de 
atâta puritate. Acolo, aromânii moscopoleni, fugind de urgia istoriei, 
s-au oprit la mai bine de 1500 de metri deasupra pământului. Mai 
sus nu exista decât cerul! Au sfărîmat crestele muntelui pentru pia-
tra cu care au întemeiat această superbă aşezare aromânească, cea 
mai înaltă din Balcani - cu case ca nişte palate, vopsite toate în alb. 
Albul de Crușova, este asemănător cu albul rochiei de mireasă. Și, 
acolo, după 81 de ani de la arderea Moscopolei, în Crușova se des-
chidea prima școală românească frecventată de peste 30 de elevi, iar 
așezarea număra atunci 2850 de case! Crușova, o insulă românească 
suspendată între cer și pământ! O „insulă” care în 1903, pentru 12 
zile s-a declarat republică! Acolo, până mai ieri, femeia săruta mâna 

bărbatului.  
Unde am mai întâlnit eu acest obicei al supunerii?  
La frații noștri olteni: „La noi muierea pupa mâna 

bărbatului / Până mai adineauri”, zice Marin Sorescu în 
„Rânduieli”.  

Era bine?  
De când muierile au renunțat la această deprindere, 

care argăsea buna înțelegere a casei, îl cred pe Freud, ce 
ostenit de căutări scria: „Lucrez de 40 de ani la psiholo-
gia umană şi încă nu pot spune ce îşi doreşte femeia, ce 

vrea femeia, ce este în mintea ei.”  
La întoarcerea la Timișoara voi căuta pe internet, cu mare in-

teres, noi date despre această așezare.  
Domnișoară profesor, am spus deseori că internetul se cuvine 

apreciat ca sursă însemnată de comunicare, dar proporția de sus-
piciune, cu care trebuie cântărite știrile, se impune a fi pe măsura 
accesibilității la informație. Un exemplu: întâlnesc în căutările di-
naintea plecării, câteva date despre Crușova, cum ar fi: „Crușova 
este unicul oraș din lume, unde limba oficială este limba aromână. 
Din cei 11.000 de locuitori ai orașului, 7.000 sunt aromâni s.a.m.d. 
Ei bine, Crușova nu este o localitate urbană, aromâna nu este limbă 
oficială, iar populația numără nu 11.000, ci doar 5.000 de locuitori, 
din care aromâni mai sunt numai 1.000!  

Sunt surprinsă să văd pe masa dumneavoastră „Nebunii isto-
riei”!  

Eu nu! Vezi, dumneata, oricât de ciudat ar părea, omenirea a ales 
sau, mă rog, a acceptat să fie condusă de oameni bolnavi, de nebuni, 
de halucinați, de nevropați ori alienați, care au jucat roluri mari în 
istoria omenirii. O nevroză, spunea Freud, este un fundament foarte 
instabil pentru a așeza pe el viața. Istoria este presărată cu nume de 
nevropați, de monomani, de psihopați care au avut acces la putere. 
Și, te asigur că este neliniștitor gândul că întregul curs al lumii poate 
fi deturnat fie și de temperamentul unui singur ins. Această carte mă 
ajută să-i dezvinovățesc de faptele lor, pe o parte din bolnavii care 
ne-au condus în acești 30 de ani.  

Să-i dezvinovățiți?  
Da și în același timp să mă învinovățesc și pe mine că votându-i 

i-am dăruit demonului puterii.  
Avem un nou guvern!  
Și, astfel, înțeleg încă o dată, că în țara asta numai sărăcia și 

tristețea sunt veșnice.  

Dialog consemnat de Roxana FURDEAN 
pentru „Almanahul Dobrogea” 2023 
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